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23. jūnijs
12:00 Teritorijas atvēršana

Lielā skatuve:
19:30 – 23:00 Jāņu festivāla – 2017 atklāšana
Latvijas vēstnieces Lielbritanijā Baibas Bražes 

             Līgo sveiciens
19:50 STARTS simboliskajam skrējienam par godu Latvijas Simtgadei “Izskrien 

Latviju Straumēnos!”
20:00 Līgo ugunskuŗa iedegšana un Līgo zaļumballe 
LĪgo sēTAs:
16:00 - 19:00 Līgo Trača sēta pašiem mazākajiem
16:00 - 19:00 “3x3 nometnes Lielbritanijā” Jāņuzāļu sēta
16:00 - 19:00 Rīgas sēta
16:00 – 23:00 Latviešu kino sēta 
23:00 Latviešu filmas “Svingeri” pirmizrāde Anglijā!
Disko teltī: 0:00 – 3:00 Zaļumballe ar duetu “Viņš un Es”, starplaikos DJ Vento un 

DJ Erminass 

24. jūnijs
11:00 Līgo sētu svinīgā atklāšana. LNPL priekšsēdes un Līgo sētu patroneses 

Lilijas Zobens uzruna
11:00 – 18:00 Jāņu zāļu sēta, Rīgas sēta, Līgo Trača sēta, Kokļu Zapte, līgodziesmu 

sēta, Jāņuguns sēta, Līgo danču sēta
15:00 Burtonas latviešu amatieŗteātŗa “Strops” izrāde “Lustīga līgošana”

LĪgoJAm StraumēnoS!

CETURTDIENA, 15. jūnijs
22.15 Filma “Dieva Putniņi“ / “Displaced Persons” 

(Latvija, 2015) Latviešu valodā ar vācu subtitriem, 
Evang. Gemeindehaus, Blarerplatz, 73728 Esslingen

PIEKTDIENA, 16. jūnijs
10.00 Atklāšanas dievkalpojums Eslingenas 

Dienvidu baznīcā
Südkirche Esslingen, Spitalsteige 3, 73734 Esslingen
11.15 svētku gājiens
No Dienvidu baznīcas (Südkirche Esslingen) līdz 

tirgus laukumam (Marktplatz)
12.30 svētku atklāšana tirgus laukumā
Marktplatz, 73734 Esslingen
14.00 Uzvedums „Tikšanās ar Jāzepu Vītolu“
Evang. Gemeindehaus, Blarerplatz, 73728 Esslingen
15.00 – 18.00 Dalībnieku priekšnesumi pilsētā
Tirgus laukumā, stacijas laukumā u.c.
19.00 Dziesmuspēle „EsLINgENA” (latviešu 

val. ar vācu subtitriem)
Neckar Forum Esslingen, Ebershaldenstraße 1

sEsTDIENA, 17. jūnijs
12.00 Koŗu koncerts „skanēt skan“
Evang. Gemeindehaus, Blarerplatz, 73728 Esslingen
15.00 Deju koncerts „Latviešu danči“
Neckar Forum Esslingen, Ebershaldenstraße 1
19.00 Eslingenas stāsti. Tikšanās, sarunas, 

atmiņas. grāmatas atvēršana.
Evang. Gemeindehaus, Blarerplatz, 73728 Esslingen

sveicam Eslingenā!
20.30 svētku balle kopā ar grupu Dzelzs 

Vilks (Rīga), Liepupes vīru ansambli (Liep-
upe), austrumkalns (Londona)

Neckar Forum Esslingen, Ebershaldenstraße 1

sVēTDIENA, 18. jūnijs
11.00 “Vakareiropas koklētāji” aicina uz 

sa  koklēšanos Eslingenas svētkos!
Hafenmarkt, 73728 Esslingen
12.00 Folkloras kopu koncerts. Ielīgošana.
Hafenmarkt, 73728 Esslingen

Darbosies amatnieku tirdziņš

IZsTĀDE PILsēTAs mŪZEJĀ GELBES 
HauS

Par 40. gadu latviešu nometni Eslingenā,   
tā laika sabiedrisko un kultūras dzīvi vairāk 
var uzzināt, apmeklējot izstādi.

Gelbes Haus, Hafenmarkt 7, 73728 Esslingen

INFoRmĀCIJAs CENTRs
Iespējams iegādāties biļetes un saņemt visu 

aktuālo informāciju.
Evang. Gemeindehaus am Blarerplatz
Blarerplatz, 73728 Esslingen

Ce., 15.06. no plkst. 12.00 – 20.00
Pk., 16.06. no plkst. 12.00 – 18.00
Se., 17.06. no plkst. 11.00 – 14.00
Sv., 18.06. no plkst. 12.00 – 14.00

Brīvdabā
08:00 - 09:00 Komandu pieteikšanās volejbola turnīram
11:00 - 18.00 Turnīrs
08:00 - 09:00 Komandu pieteikšanās virves vilkšanai, zvejnieka zābaka grūšanas 

un šautriņu mešanas turnīriem
09:00 - 15.00 Turnīri
08:00 - 09:00 Komandu pieteikšanās Jautrajām Līgo stafetēm
09:00 - 11.00 Stafetes
Lielā skatuve:
10:00 – 10:40 Ģimenes rītarosmes danči
12:00 – 13:00 Jāņu dienas ieskandināšana ar VIA SIENĀŽI
13:00 – 15:00 Jāņu putu ballīte
16:00 – 17:30 Līgo joki un dziesmas (UFO un duets «Karakums»)
18:00 - 20:00 Lielkoncerts SKRODERDIENAS STRAUMĒNOS – Kokļu Zapte, 

TDK Kamoliņš, TDK Rakstā, TDK Zīlaine, TDK Sakta, FK Žeperi, FK Dūdalnieki, 
TK Jumītis, Deboras koris

20:30 – 22:00 Jāņu balle ar grupu APVEDCEĻŠ
22:00 – 23:00 Poproka grupas GAIN FAST koncerts 
Brīvdabā
20:00 – 20:30 - Lielā Jāņu ugunskura iedegšana, apdziedāšanās un dejošana
Disko telts:
23:00 – 00:00 Jāņu nakts «jandāliņa» ievads ar DJ Vento un DJ Erminass

25. jūnijs
10:00 – 12:00 Bērnu deju ballīte “Meža lokā”
13:00 – 14.30 Pēcjāņu melodijas un danči 

kopā ar “Mazie Rakari” 
14:30 – Svētku noslēgums un apbalvošana   

uz Lielās skatuves
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Atceramies 
Almeliju

2. lpp.

Latvija dienu 
ritējumā

3. – 4. lpp.

Diplomātija 
mūsdienās

5. lpp.

Numura 
intervijā – 

Vaira Paegle
7. lpp.

Par latviešu 
spējām 
biznesā
8. – 9. lpp.

Pošamies 
uz Okupācijas 

mūzeja 
25 gadu 

svinībām
10. lpp.

Lasiet tīmeklī

www.brivalatvija.lv

SaNIta LapkaSe PAr LAtViju Vēstī VeLsā
7. jūnijā St. David’s Hall kār

difā notika divi Latvijas Simt ga
des svinību sarīkojumi. ar sarka
nās lentes pārgriešanu svinīgi 
tika atklāta Latvijas Simtgades 
izstāde 100 Years of Latvia’s His
tory in Cartoons, kas šogad ceļos 
pa apvienotās karalistes pilsē
tām. Izstādi atklāja un viesus uz 
runāja Latvijas goda konsuls kār
difā andris tauriņš (ceturtais no 
kreisās), Latvijas vēstniece ap 
vie notajā karalistē Baiba Braže 
(trešā no kreisās), kā arī kārdifas 
lord mērs Diāna Rīsa (Lord May
or Diane Reese, otrā no labās), 
kuŗa atklāja arī sa  vu saikni ar 
Latviju – viņas vec tēvs bijis Britu 
jūrasspēku sastāvā Baltijas jūrā 
1917. gadā.

turpinājumā viesus uzrunāja 
arī kultūras, tūrisma un sporta 
ministrs lords Dāvids elissto 
mass (Lord Daffyd ElisThomas, 
otrais no kreisās), kuŗš īpaši uz 
svēra labo sadarbības vēsturi starp 
Latviju un Velsu, kā arī de va so  lī
jumu arī pēc Brexit turpināt ciešu 
sadarbību ne tikai kultūras jomā, 
bet arī citās.

pēc izstādes atklāšanas lielajā 
zālē kopā ar BBC NOW orķestri 

uzstājās izcilā latviešu vijolniece 
Baiba Skride (trešā no labās).

Lieliskas atsauksmes tika sa 
ņem tas no viesiem un apmeklē

tājiem par abiem sarīkojumiem.
Noteikti iesakām apmeklēt iz 

stādi vēl līdz 21. jūnijam St. 
David’s Hall otrajā stāvā, savu

kārt Baibas Skrides priekšnesu
mu 3. septembrī varēs baudīt St. 
Albert Hall Londonā, BBC Proms 
ietvaros.

Ja jūs brauktu no Rīgas pa 
Liepājas ceļu un Bikstos izdarītu 
kreiso pagriezienu uz auci, pēc 
minūtēm 20 nonāktu Vecauces 
pilī, tūrisma un kultūras centrā. 
No maija beigām līdz novembrim 
tur skatāma fotografa Gu  nāra ja 

Citāda tikšanās
naiša izstāde “Citāda tik   šanās” – 
dzejnieku Veronikas Strēlertes un 
Imanta Ziedoņa portretu galerija. 
apskatāma arī vēstures ekspozīci
ja par Vecauces muižu. Visam tam 
papildu sajūtu eksponāts – pro
vinces miers un klusums… 

Dzejniece Veronika strēlerte 1992. gadā pēc savas 80 gadu jubile
jas sarīkojuma Nacionālajā teātrī rīgā

Veronika strēlerte

svētku smarža
Man svešas zemes drūzmē šķita,
Kāds manu vaigu liegi skar.
Un likās – skaistāka un cita
Šī pasaule ir šovakar.

Visapkārt ļaudis sarunājas,
Bet pēkšņā sapnī grimis viss –
Vējš labdarīgs no dzimtās mājas
Bij svētku smaržu atpūtis.
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IeVa ReINe
Atzīmējot Latvijas valsts simt

gadi, šā gada 26. maijā brīvda 
bas mūzejā Skansen stokholmā 
notika plašs, Baltijas valstu simt
gadei veltīts sarīkojums “Balt ie
šu diena” (Baltikumdagen), kuŗā 
Zviedrijā dzīvojošie latvieši, lie
tuvieši un igauņi atzīmēja savu 
valstu pastāvēšanas simtgadi. 

Sarīkojumā piedalījās Igaunijas, 
Latvijas, Lietuvas un Zviedrijas ār 
lietu ministri, Stokholmas pilsētas 
amatpersonas, sabiedrisko organi
zāciju pārstāvji, Baltijas valstu ko 
ri, deju kopas, mūziķi, amatnieki, 
sestdienas skolu audzēkņi un 
svētku rīkotāji.

“Baltiešu dienas” sarīkojuma at 
klāšanā klātesošos uzrunāja Zvied
rijas ārlietu ministre Margota 
Valstrēma, Latvijas ārlietu ministrs 
edgars Rinkēvičs, Lietuvas ār  lietu 
ministrs Linas Linkēvičius, Igau
nijas ārlietu ministrs Svens Mik
sers, kā arī Stokholmas pilsētas 
domes priekšsēde evaLuise Ēr 
landsone Sloraka un pasākuma 
norises vietas – Skansena direk
tors Jons Bratmīrs. No Latvijas 
īpa ši uz šo sarīkojumu bija iera
dusies arī Zviedrijas vēstniece 
Latvijā annika Jagandere. kā ap 
stip rinājums par tālākas sadarbī
bas veicināšanu starp Zviedriju  
un Baltijas valstīm izskanēja mi 
nistres Valstrēmas paziņojums par 
Zviedrijas valdības Simtgades dā 
vanu Latvijai, Lietuvai un Igau 
nija, katrai valstij piešķirot 10 mil
jonus Zviedrijas kronu jaun dibi
nātam jubilejas fondam. Fonds 
paredzēts publiskās diplomātijas 
attīstīšanai starp Zviedriju un Bal
tijas valstīm, īpaši izceļot jauniešu 
sadarbības veicināšanu. Ministre 
savā uzrunā aicināja privātper so
nas, uzņēmējus un organizācijas 
ziedot šim fondam, lai nodroši
nātu tā ilgtspēju arī nākamajā 
Simtgadē.

Sarīkojuma organizēšanā lielu 
darbu veica Zviedrijas baltiešu sa 
biedriskās organizācijas, tostarp 

Baltiešu simtgades svinību 
sarīkojums stokholmā

Zviedrijas latviešu apvienība, ZLa. 
apvienības valdes pārstāve Bal 
tie šu sadarbības grupā un viena 
no pasākuma organizātorēm Ieva 
Rei ne pauda gandarījumu par pla
ši apmeklētajām svinībām: “Balti
jas valstu simtgades svētki Stokhol
mā ir ilgstošas, rūpīgi plānotas 
sadarbības emocionāla kulminā
cija, kas ir arī pierādījums diaspo
ras nevalstisko organizāciju kapa
citātei un to spējai veidot spēcīgas 
sinerģijas ar izcelsmes valstu pār
valdi. Dalība Baltiešu sadarbības 
grupā sniedz lielisku iespēju sav
starpējo kontaktu veidošanai ne 
vien starp Baltijas valstīm, bet arī 
kļūstot par redzamu nevalstisko 
organizāciju partneri Zviedrijas in 
stitūcijām. Šai sadarbībai ir būtis
ka ietekme ne tikai uz Baltijas val
stu un Zviedrijas kultūras apmai 
ņu nākotnē; tā sniedz arī vienrei
zēju iespēju jaunu stratēģisko part
nerību attīstībai, kam īpaši liela 
nozīme ilgtermiņā būtu vairākos 
virzienos, t. sk. innovatīvos, ģeo po
lītiski nozīmīgos sadarbības risinā

jumos ar vietējās baltiešu diasporas 
aktīvu iesaisti.”

Latviju “Baltiešu dienā” pār stā
vēja sieviešu koris “Sapnis” (māk
slinieciskā vadītāja un diriģente 
Iveta RīmaneLūse, koncertmeis
tare Maija Feldmane) un vokālais 
ansamblis Poppy (mākslinieciskā 
vadītāja Gunta Stade) no Latvijas, 
Stokholmas tautas deju kopa “Zi 
benītis” (mākslinieciskā vadītāja 
Jolanta Strazdiņa), Stokholmas 
latviešu koris (diriģente Sandra 
Le  jaBojsten, koncertmeistare 
Ive ta Cālīte), tautas mūzikas un 
danču grupa “Stokholmas spēl
maņi”, kā arī Stokholmas latviešu 
skolas audzēkņi, vecāki un sko
lotāji (deju skolotāja Iveta Lāce). 

Jāatzīmē, ka “Baltiešu diena” šo 
gad notiek jau 14. gadu pēc kārtas 
un parasti tā notiek kādā Stok
holmas piepilsētas novadpēt nie
cības mūzeja brīvdabas estrādē. 
par godu Baltijas valstu Simtgadei 
sarīkojuma formāts tika papla ši
nāts un rīkots vienā no Stokhol
mas centrālajām vietām. pasā

kums iepazīstināja plašāku sa 
biedrību Zviedrijā ar Baltijas val
stu kultūru, vēsturi, kormūzikas, 
tautas dejas, amatniecības un ku 
linārajām tradicijām. Sanākušos 
viesus visas dienas gaŗumā uz trim 
estrādēm priecēja baltiešu mūzi  
ķi, dziedātāji un dejotāji. Uz cen  
t rālās skatuves Bollnästorget lauku
mā apmeklētāji klausījās svinīgās 
uzrunas, baudīja koŗu un deju ko  pu 
koncertus. Seglora kyrka baznīcā 
skanēja tradicionāla Igaunijas sa 
lu kāzu mūzika, kur varēja uzzi 
nāt par kāzu tradicijām zvied ru 
apdzīvotajās Igaunijas Rego (Rågö) 

salās, kā arī varēja dzirdēt Lat
vijas sieviešu koŗa Sap nis uz  stā ša
nos kopā ar operdziedātāju eviju 
Martinsoni un estrādes dziedā 
tāju Žoržu Siksnu, koŗa solistēm 
Guntu Vilni un kristīni Medni. 
Savukārt skatuve  Tingsvallens ce  
n en bija atvēlēta bērnu un jauniešu 
koŗu priekšnesumiem, kā arī tau
tas mūzikas un danču darbnīcām 
kopā ar grupu “Stokholmas spēl
maņi”. 

Svētku apmeklētājiem bija ie 
spēja iepazīties ar tautas mākslas 
darinājumiem, nogaršot nacio nā
los ēdienus, kā arī piedalīties ra 
došajās darbnīcās. Skansena viesi 
uzzināja daudz jauna par Baltijas 
tautu vēsturi un kultūru, kā arī 
tūrisma iespējām. par to rūpējās 
Latvijas institūts un Latvijas Na 

cionālais kultūras centra stends, 
kuŗā ar saviem darinājumiem 
apmeklētājus priecēja tautas daiļ
amata meistaru grupa Lindas Ru 
benas vadībā.

Latvijas Republikas ārlietu mi 
nistrs edgars Rinkēvičs apsveica 
Valentīni Lasmani, kuŗa bija iera
dusies uz Baltiešu dienas svinī   
b ām viņas 102. dzimšanas dienā. 
Savā mūžā Valentīne Lasmane ir 
piedzīvojusi visus Latvijas Repub
likas ārlietu ministrus. 

Sarīkojumam  par godu tika iz 
dota arī Baltijas valstu Simtgades 
brošūra, kuŗā bija iekļauta infor

mācija par Baltijas valstīm, pasā
kuma dalībniekiem un svētku 
programma. Vakarā Igauņu namā 
bija atvērts Saieta nams, kuŗā no 
tika balle visiem baltiešu orga
nizāciju biedriem. kā pauda lietu
viešu apvienības pārstāve Vero
nika paulauskas: “Mēs varam ko 
pīgi svinēt svētkus un veiksmīgi 
strādāt kopā, tāpēc mums ir ap 
zināti jāturpina baltiešu sadarbī
bas stiprināšana diasporā.”

Baltiešu diena Skansenā ir viena 
no Latvijas valsts Simtgades starp
tautiskās programmas un Latvijas 
Ārlietu ministrijas koordinētās 
publiskās diplomātijas program
mas norisēm, un to atbalstīja kupls 
pulks Latvijas valsts iestāžu un or 
ganizāciju, kā arī nozaru vadošie 
uzņēmumi Latvijā un Zviedrijā.

Manai un manu vecāku paau
dzei, kas bija aktīvi iesaistīti latvie 
šu sabiedrībā, nav jāstāsta, kas bija 
Latviešu māja almelijā, vai vien
kārši “almelija”. Bet kādi 20 gadi ir 
pagājuši, kopš šī latviešu māja bei
dza darboties, un no jaunie brau
cējiem varbūt tikai retais par to būs 
kaut ko dzirdējis.

tikai dažus gadus pēc latviešu 
trimdinieku ierašanās Lielbritanijā 
pēc Otrā pasaules kaŗa, 1953. gada 
vasarā, Latviešu nacionālā padome 
Lielbritanijā (LNpL) sāka nomāt 
novārtā atstātu muižu Nieuport 
House pie almelijas (Almeley) cie
ma, Herefordšīrā, anglijas rietumos, 
netālu no Velsas robežas. 1989. ga  dā 
LNpL māju nopirka, bet, kad nebi
ja iespējams to ilgāk uzturēt, 1999. 
gadā pārdeva. ar to tad arī izbei
dzās latviešu laiki almelijā.

Gadu desmitiem Latviešu mājā 
vasarās notika bērnu kolonijas, ko 
mūsdienās sauktu par nometnēm. 
No tām vēlāk izveidojās dažādas 
bērnu un ģimeņu nometnes un 
vasaras kursi. Notika plaši Jāņu sa 
rīkojumi. Īpaši pirmajos gados lat

aNDRIS aBakUkS
Kapu svētki Almelijā

viešu ģimenes tur pavadīja vasa  
ras atvaļinājumus. Daudziem al 
melija saistās ar spilgtām bērnī bas 
un jaunības atmiņām, par ko, pie
mēram, liecina Facebook grupa, 
“Latviešu māja – Nieuport House, 
Almeley”.

Latviešu māja arī bija darbinieki, 
kas tur pastāvīgi dzīvoja. Vispa
zīstamākie bija pirmais un ilgga dē
jais mājas saimnieks Janis Skuje  
vics un saimniece Marija Ķeņģe. 
Bet mājā dzīvoja arī invalidi un vecie 
ļaudis, kas tur vai vietējās slim nīcās 
aizgāja Mūžībā. Daudzi no viņiem 
ir apglabāti almelijas ciema kapos, 
sākot ar kārli Bauru 1954. gadā un 
Otiliju pupuriņu 1955. gadā, kopā 
te ir aptuveni 80 kapu.

Lai gan latviešu periods almelijā 
ir gaŗām, vēl joprojām ir iespējams 
apmeklēt latviešu kapus un rīkot 
kapusvētkus ar dievkalpojumu cie
ma baznīcā (St. Mary’s baznīca, 
mā    jaslapa www.stmaryalmeley.org.
uk). Mums ir draudzīgas attiecības 
ar vietējās draudzes vadību un mā 
cītāju. Šogad LNpL  no kapu ko 
mi tejas līdzekļiem almelijas drau

dzei noziedojusi naudu, lai palī
dzētu arī turpmāk kapus uzturēt, 
un Lielās talkas ietvaros LNpL pre
zidija priekšsēdes Lilijas Zobens 
vadībā almelijas kapos 28. aprīlī 
notika talka, lai kapus uzpostu.

arī tagadējie mājas īpašnieki ir 
latviešiem atsaucīgi un ir iespējams 
apmeklēt bijušo Latviešu māju, ko 
tagad sauc Newport House (mājas 
lapa www.outofnature.org.uk). Īpaš
nieki varējuši atļauties ieguldīt lie

lus līdzekļus, lai saremontētu un 
uzpostu māju un tās apkārtni, kā 
tas latviešiem ne tuvu nebija pa 
spēkam.

Iepriekšējie latviešu kapusvētki 
almelijā notika 2011. gadā, bet šo 
gad tie notiks Latvijas Simtgades 
ietvaros, tā pieminot un godinot 
latviešu saimi, kas šeit, anglijas no 
malē, lauku klusumā, veidoja savu 
mazo Latviju, kamēr sagaidīja Lat
vijas valsts atjaunošanu.

Kapusvētki notiks otrdien, 24. 
jūlijā, ar dievkalpojumu ciema 
baznīcā plkst. 14.30. paredzēts 
pirms dievkalpojuma apmeklēt   
ka    pus, bet pēc dievkalpojuma ap 
plkst. 16 būs bijušās Latviešu mā  
jas apmeklējums, kur arī uzstā dī
sim atjaunotās piemiņas plāksnes 
Janim Skujevicam un Marijai 
Ķeņģei.

Gaidām, ka kapusvētkos būs klāt 
vēstniece Baiba Braže ar kollēgām 
no Latvijas vēstniecības. Ir pare
dzēts autobuss no Straumēniem. 
Interesenti busa braucienam ir ai 
cināti pieteikties pie info@dauga
vasvanagi.co.uk līdz 2. jūlijam.

Vidū – kolonijas vadītājs roberts Zuika ar palīdzi Veru rulliņu. 
Aizmugurē vidū no kreisās – Mājas saimnieks janis skujevics, 
saimniece Marija Ķeņģe, sūtnis Kārlis Zariņš ar dzīvesbiedri, 
LNPL prezidija priekšsēdis Augusts Abakuks
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Latviju valsts vizītē apmeklē 
Viņa Majestāte Nīderlandes 
karalis Vilems Aleksandrs

Latvijā vizītē bija ieradies Nī 
der landes karalis Vilems alek
sandrs. 11. jūnijā Viņa Majestāte 
Nīderlandes karalis Vilems alek
sandrs tikās ar Valsts prezidentu 
Raimondu Vējoni Rīgas pilī un 
piedalījās svinīgajā ziedu nolik ša
 nas ceremonijā pie Brīvības pie 
minekļa. Vēlāk Nīderlandes ka 
ra lis tikās ar Ministru preziden 
tu Māri kučinski un Saeimas 
priekšs ēdi Ināru Mūrnieci.

Nīderlandes karalis Vilems 
Aleksandrs un Latvijas valsts 
prezidents raimonds Vējonis // 
Foto: Leta

Dienas otrajā pusē Nīderlandes 
karalis Vilems aleksandrs Lat vi
jas Nacionālās bibliotēkas tautas 
grāmatu plauktam dāvināja grā
matu un apskatīja izstādi “Rem 
b ranta ēnā”. Nīderlandes karalis 
piedalījās Nīderlandes – Latvijas 
biznesa seminārā Get Connected 
Rīgas Brīvostas pārvaldē. Dienas 
beigās Rīgas pilī notika Valsts 
pre  zidenta Raimonda Vējoņa un 
Ivetas Vējones kundzes rīkotās 
oficiālās vakariņas par godu Nī 
derlandes karalim.

Ziedu nolikšana pie Brīvības 
pieminekļa // Foto: Leta

12. jūnija rītā Nīderlandes ka 
ra lis Vilems aleksandrs Latvijas 
Nacionālajā vēstures mūzejā 
tikās ar kultūras ministri Daci 
Melbārdi, lai apskatītu izstādi 
“Latvijas gadsimts”.

No Valsts prezidenta Rai mon
da Vējoņa paziņojuma presei pēc 
tikšanās ar Viņa Majestāti Nīder
landes karali Vilemu aleksandru: 
“Man ir patiess prieks uzņemt 
valsts vizītē Viņa Majestāti Nī 
derlandes karali Vilemu alek
sandru. Šī vizīte ir īpašs pagodi
nājums mūsu valstij tās Simtga
dē. tā skaidri apliecina Latvijas 
un Nīderlandes ciešo draudzību 
un teicamās attiecības. Mūs vie
no gan vēsturiskās saites, kuŗu 
pirmsākumi meklējami Hanzas 
savienības laikos, gan draudzīgas 
un dinamiskas attiecības mūsdie
nās. esmu gandarīts, ka Latviju 
un Nīderlandi saista plaša un 
dinamiska sadarbība kultūras un 
izglītības jomās. kopš 2008. gada 
atklātā aviosabiedrības airBaltic 
tiešā aviosatiksme Rīgaamster
dama pozitīvi ietekmē ne tikai 
tūristu plūsmu abos virzienos, 
bet arī tiešo biznesa kontaktu 
vei došanu, dialogu starp mūsu 
iedzīvotājiem, kā arī studentu 
ap  maiņu. Notiek aktīva sa  dar bī

ba starp mūsu valstu kultūras   
un izglītības iestādēm, teātriem, 
bi  b lio tēkām un mūzejiem. par to 
man ir patiess prieks un gan da
rījums. esmu pārliecināts, ka 
mūsu lieliskās divpusējās attie  
cī bas veiksmīgi attīstīsies un 
plauks arī turpmākajos gados!”

*
Rundāles pils mūzeja direktors 

Imants Lancmanis pētījis Nī  der
landes karaļa radurakstus un 
atradis, ka Vilema aleksandra 
dzimtas saknes ir kurzemē. Her
coga Jēkaba mazmeita kļuvusi 
par joprojām pastāvošās Orāni
jasNasavas dinastijas ciltsmāti. 
Lancmanis saskatījis arī vizuālu 
līdzību starp Vilemu aleksandru 
un kurzemes hercogu ketleru. 
Visi ketleri bijuši izteikti rudi, arī 
karalis ir gaišmatains.   

***
Lietošanā  nodota Mežaparka 

Lielās estrādes pirmā kārta
7. jūnijā plkst.12 ekspluatācijā 

ir nodots Mežaparka Lielās estrā
des pirmais atjaunošanas posms, 
pastāstīja Rīgas domes Īpašuma 
departamenta pārstāve Baiba 
Gai līte. Sākotnējais ekspluatāci
jas termiņš bija noteikts šī gada 
18. jūnijs. pārbūves laikā tika pa 
lielināts skatītāju vietu skaits līdz 
77 000. Izmantojot visai sarežģī
tas metalla konstrukcijas, izbūvē
ta pergola (pergola ir dekorātīvs 
režģis dārzā, ko parasti taisa no 
koka, taču var būt arī no metalla – 
Red.), kuŗā izvietotas plašas tel pas 
sarīkojumu apmeklētāju va  ja
dzībām – ēdināšanai, ģērbtuv ēm, 
tirdzniecībai. 

tāda izskatīsies Mažaparka 
Lielā estrāde pēc pārbūves // 
pub licitātes attēls

pārbūvētajā Dziesmu svētku 
estrādē ir veikti arī apkārtnes 
labiekārtošanas darbi, pēc iespē
jas saglabājot apkārtnes dabisko 
ainavu – mežā ir ierīkotas atpūtas 
vietas no koka bluķīšiem, izvei
doti celiņi. eksperti atzinīgi no 
vērtējuši gan būvnieku paveiktā 
darba kvalitāti, gan termiņu, 
ku ŗā būvniecība paveikta, jo ap 
jomīgās izmaiņas veiktas tikai 
nedaudz vairāk nekā gada laikā.

***

saņemta pirmā simtgades 
loterijas stipendija 

pirmo Latvijas Simtgades sti
pen diju saņēmusi Rīgas centra 
humanitārās vidusskolas skol
nie ce, teicamniece annija asnate 
Čekstere, informēja Finanču mi 
nistrijā (FM).

Finanču ministres Danas Reiz
niecesOzolas (ZZS) ieskatā, ar 
Simtgades loteriju aizsākta jauna 
tradicija Latvijas momentloteriju 
vēsturē – veidot stipendiju atbal
sta programmu Latvijas skolē  
n iem. “esmu gandarīta, ka iedzī

votāji atbalsta šo iniciātīvu un 
veicina ieguldījumu sociāli aktī
vo un talantīgo jauniešu attīstībā. 
Ceru, šī būs laba ceļamaize šiem 
izcilniekiem jaunu zināšanu ap 
guvei un tālākiem sasniegumiem.” 
Simtgades loterijas vērienīgā sti
pendiju atbalsta programma pa 
redz, ka, sākot no 2018. gada, at 
balsta stipendiju 500 eiro apmērā 
saņems katras Latvijas vidējās 
izglītības iestādes labākais absol
vents visu izlaiduma klašu vidū.

***
Šveicē piemin 

raini un Aspaziju

15. jūnijā Raiņa un aspazijas 
mūzejā Šveicē, Lugāno, pilsētas 
vēstures archīva telpās atklāta 
izstāde “Rainis un aspazija starp 
Latviju un Šveici”. ekspozīcijas 
autori ir Vita Matīsa, Gundega 
Grīnuma un Jānis Šiliņš, iekār
totājs – dizaina birojs HZE. eks
pozīcija pirmo reizi tapusi ar Lat
vijas valsts atbalstu.  

***
tallinā notika Latvijas 

kultūras dienas igaunijā – 
“Latvijai 100”

Latvijas kultūras dienas Igau
ni jā notika 9. un10. jūnijā tallinā, 
sniedzot iespēju Igaunijas sa 
bied rībai tuvāk iepazīt Latviju   
un latviešus un piedalīties  Latvi
jas Simtgades svinēšanā. 9. jūnijā 
svēt ki norisinājās nesen atklātajā 
Igaunijas Vēstures mūzeja filiālē 
Maarjamäe pils parkā. tos atklā
ja ar Latvijas Simtgades filmas 
“Vectēvs, kas bīstamāks par dato
ru” pirmizrādi Igaunijā. Skatītāji 

tikās ar  filmas veidotājiem. Noti
ka folkloras kopu, koŗu, deju an 
sambļu un citu mākslinieku kon
certi. Darbojās Latviešu gardu
mu un meistardarbu tirgus. tra
dicionālos amatus pārstāvēja Lat 
vijas etnografiskā mūzeja mei s
tari. Mūsdienīgo Latvijas dizai  
nu pārstāvēja veikals M50 un citi. 
Meistardarbnīcās apmeklētāji   
va  rēs ievingrināt roku dažādos 
ama tos. 

POLijA. 9. jūnijā krakovas kongresu centrā ICe notika pasaul
slavenās latviešu operdziedātājas elīnas Garančas koncerts,  kuŗš tika 
rīkots festivāla ICE Classic series ietvaros. Mūzikālo pavadījumu diri
ģenta karela Marka Šišona vadībā sniedza orķestris Sinfonietta Cracovia. 
pēc koncerta notika Latvijas vēstnieka polijā, koncerta goda patrona 
edgars Bondara un viņa kundzes rīkota pieņemšana par godu elīnas 
Garančas koncertam un Latvijas 100. gadadienas svinībām. 

itALijA. 7. jūnijā Latvijas vēstniecība Italijā sadarbībā ar Italijas 
Ārlietu ministrijas Dzīvesbiedru asociāciju (ACDMAECI), kinoteātrī 
Cinema Tizian Roma organizēja Latvijas kinofilmas “Melānijas chroni
ka” īpašu seansu asociācijas biedriem, Italijā akreditētajiem diplomā
tiem un vecāko klašu skolēniem.  pēc filmas seansa notika diskusija ar 
filmas režisoru Viesturu kairišu. Filmas īpašais seanss ir viena no Lat
vijas valsts Simtgades Latvijas Ārlietu ministrijas koordinētās publiskās 
diplomātijas programmas norisēm, lai informētu Italijas sabiedrību un 
viedokļu veidotājus par Latvijas vēsturē būtiskiem notikumiem, pie
minot 1941. gada 14. jūnija deportāciju 77. gadadienu. 17. aprīlī Latvijas 
vēstniecības Italijā ie  sāk tā projekta “Diplomātijas izglītība” (Diplomacy 
Education) kontekstā kinofilmas seansā piedalījās arī Romas Dēmokri
ta zinātniskā liceja (Liceo Scientifico Democrito, Classe 3E) skolēni un 
mācībspēki, un Ro  mas britu starptautiskās skolas skolēni.

KANADA. 3. jūnijā Latvijas vēstnieks kārlis eihenbaums kopā ar 
vairākiem eiropas Savienības valstu vēstniekiem, viņu ģimenēm, bija 
uzaicināti apmeklēt vienu no pirmiedzīvotāju territorijām Kitigan Zibi, 
ko latviski var tulkot kā “Dārza upe”. Veidojies kā viens no lielākajiem 
indiāņu rezervātiem 19. gadsimtā, tas tagad pārtapis par labiekārtotu 
territoriju, kur dzīvo algonkinu nācijas pārstāvji. Vēstnieki un ārvalstu 
diplomāti piedalījās tradicionālajā saietā Pow Wow, kas sākotnēji pul
cēja pirmiedzīvotājus, bet ar laiku tas ir kļuvis par nozīmīgu sarīkojumu, 
kur laipni tiek uzņemti viesi un svešinieki, dodot iespēju savstarpēji 
iepazīties, kopā priecāties, dejot, ieturēt maltīti, kā arī tirgoties, slēgt da 
rījumus. Vēstniekam eichenbaumam bija īpaši liels gandarījums sa  tikt 
pirmiedzīvotāju militāros veterānus, kas dienējuši arī eiropā, pirm ie
dzī votāju NHL hokeja zvaigznes, kā arī uzņēmīgās pirmiedzīvotāju 
sievietes, kas stingri kopā satur veselas kopienas. • Latvijas vēstniecības 
darbinieki kopā ar Otavas latviešiem pirmo reizi piedalījās dažādu 
sabied risko ēku atvērto durvju sarīkojumā – Doors Open Ottawa. 
Divās dienās Otavas Latviešu ev. lut. Miera draudzes namu un tur iz 
vietoto Sabiedrisko centru apmeklēja liels apmeklētāju skaits. Interesi 
sekmēja arī ļoti pārdomāti, saturiski bagātīgi iekārtota izstāde, neaiz
mirstot ne par vienu.

ČeChijA. Dienvidčehijas pilsētas Čehu krumlovas klostera kom
pleksā tika svinīgi atklāta izstāde “Johans Brēms (19071995): scē no
grafs, architekts, mākslinieks”. Johans Brēms (Joan Brehms) ir dzimis un 
mācījies Liepājā. 20. gadsimta 30. gadu sākumā sācis scēnografa un māk
slinieka gaitas, strādājis Latvijas, polijas un Vācijas teātŗos, 30. gadu 
nogalē sadarbojies arī ar eduardu Smiļģi. pēc Otrā pasaules kaŗa Johana 
Brēma dzīve bija drāmatiska. taču, nonācis Čechoslovākijā, viņš guva 
lielu radošo un pilsonisko atbalstu no Čechu Budejovices Dienvidčechi
jas teātŗa, gūdams iespējas strādāt radošo scēnografu darbu un īstenot 
gleznošanas un architektūras idejas. 20. gadsimta 60. –70.  gados viņa 
innovātīvie scēnografijas un architektūras darbi guva lielu atzinību ne 
tikai Čechoslovākijā, bet arī citur eiropā. Viņš bija arī Čechu krumlovas 
unikālās rotējošās auditorijas brīvdabas modeļa autors. Sarīkojumā ar 
uzrunām uzstājās Latvijas vēstnieks Čechijā alberts Sarkanis, Čechijas 
Senāta vicepriekšsēdis un izstādes iniciātors Jirži Šestāks, Čechu krum
lovas mērs Dalibors Carda, Dienvidčechijas teātŗa direktors Lukāšs 
prudeks un citi. Izstāde, ko sadarbībā ar daudziem partneriem ir saga
tavojis Čechijas Nacionālais mūzejs, 2017. gada 16. septembrī tika at 
klāta Johana Brēma dzimtajā Liepājā, pēc tam līdz gada beigām tā bija 
skatāma e. Smiļģa teātŗa mūzejā Rīgā.

iGAuNijA.  6. jūnijā notika Latvijas  vēstnieka Igaunijā Raimonda 
Jan sona darba vizīte tartu. Vēstnieks tikās ar pilsētas mēru Urmasu 
klāsu. tika pārrunāta tartu vēsturiskā un mūsdienu loma Latvijas – 
Igaunijas sadarbības saišu stiprināšanā un pilsētas sadarbība ar tās 
sadraudzības pilsētu Rīgu un sadarbības tālākās perspektīvas. Vēstnieks 
pilsētas mēru informēja par Latviešu biedrības tartu ieceri un vēlmi 
veidot piemiņas vietu tartu studējušajiem jaunlatviešiem. tika tāpat 
apskatītas iespējas transporta sakaru attīstībā ar Latviju. Vēstnieks 
informēja par gaidāmo Latvijas – Igaunijas valdību kopējo sanāksmi un 
puses apsprieda sēdes darba kārtībā ietveramos jautājumus, kuŗiem ir 
būtiska nozīme paš valdību reformas ieviešanā un tālākā īstenošanā. 
puses arī pārrunāja gaidāmos Baltijas  studentu dziesmu un deju svētkus 
Gaudeamus un Latvijas valsts prezidenta vizīti tartu. tika atzinīgi 
novērtēta Baltijas aizsardzības kolledžas un tartu universitātes 
Baltistikas katedras veiks mīgais ieguldījums izglītības un zinātnes jomā.

KAZAChstāNA. 8. jūnijā almatī, kazachstānā, eiropas Sa 
vienības valstu filmu festivāla atklāšanas dienā, tika izrādīta latviešu 
režisora aigara Graubas spēlfilma “Nameja gredzens”. Filmas izrāde 
notika Latvijas Simtgades projekta ietvaros. klātesošos pirms filmas 
izrādīšanas uzrunāja Latvijas goda konsuls almatī kaspars kukelis. 
Savā uzrunā goda konsuls vēstīja, ka “Nameja gredzens” ir viena no 
jaunākajām Latviešu kinofilmām, vienlaikus uzsverot, ka filmu ne  va
jadzētu uztvert kā patiesu 13. gadsimta vēsturisko notikumu at  spo
guļojumu, taču filmas sižets saskan ar Latvijas Simtgades vēstījumu par 
to, ka latvieši ir sena tauta, bet jauna nācija. 

Pasniedz simtgades loterijas ie 
tvaros sarūpētu stipendiju rī  
  g as centra humanitārās vidus 
skolas 12b. klases absolventei 
Annijai Asnatei Čeksterei //  
Fo  to: Leta
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L A t V i j A  D i e N u  r i t ē j u M ā s P i L G t s  C i tāt s
idille, antīkās kultūras manto
jums un reliģijas klātbūtne, daba 
un dzīvnieki.

***
sešas valstis noslēdz vienošanos 

Somija, Latvija, Norvēģija, po 
li ja, krievija un Zviedrija 28. mai  
jā svinīgi parakstīja vienošanos 
par Ziemeļu Dimensijas kultūras 
partnerības sekretariāta izveidi. 
“Darbs pie iniciātīvas tika ai  z 
sākts jau 2010. gadā, tādēļ jo lie
lāks gandarījums, ka tik sim bo
liskā brīdī – Latvijas valsts Simt
gades gadā – esam pielikuši pun  
k tu un iepūtuši dzīvību šajā starp
tautiskajā kopsadarbībā,” pēc 
vie nošanās dokumenta paraks tī
šanas sacīja kultūras ministrijas 
valsts sekretāre Dace Vilsone.

Noslēgtā vienošanās paredz, ka 
partnerības sekretariāts atradī sies 
Rīgā, tāpat līgumā atrunāti Zie
meļu Dimensijas kultūras part
ne rības sekretariāta darba uz  de
vumi, financējums, tostarp visu 
dalībvalstu minimālo ie  mak su 
slieksni – 10 000 eiro gadā – u.c.

***
Briseles latvieši iztaujā 

partiju pārstāvjus
Ārpus Latvijas pašlaik dzīvo 

ap    tuveni 200 tūkstoši valstspie
derīgo, un polītiski viena no ak 
tīvākajām kopienām atrodas Beļ
ģijā. Gatavojoties rudenī gaidā
ma jām Saeimas vēlēšanām, vie
tējā Latviešu biedrība uz Briseli 
bija uzaicinājusi polītisko partiju 
pārstāvjus, lai izvaicātu gan par 
Latvijā aktuāliem notikumiem, 
gan par solījumiem diasporai. Šīs 
bija vienas no pirmajām priekš
vēlēšanu debatēm, kur tikās dau
dzu partiju pārstāvji.

Uz diskusiju ar Briseles lat
viešiem gandrīz visu aicinātie 
partiju pārstāvji ieradušies bez 
liekas mudināšanas. taču nevar 
nepamanīt, ka starp atbrauku
šajiem polītiķiem nav nevienas 
sievietes. te ir Saskaņas, “progre
sīvo”, Jaunās konservatīvās parti
jas (Jkp), “Jaunās Vienotības”, 
Na  cionālās apvienības (Na) un 
“attīstībai/par” pārstāvji. Uz de 
ba tēm bija uzaicināti arī Zaļo un 
Zemnieku savienības (ZZS) pār
stāvji, bet ne tās ministriem, ne 
deputātiem šoreiz neatradās laiks, 
un neviens cits visā partijā, kas 
būtu cienīgs runāt ar diasporu 
debatēs, tā arī neatradās.

pēc diskusijas, kas 30 gradu 
karstumā nebija pārāk plaši ap 
meklēta, klausītāji bija dažādi 
noskaņoti. “No tiem jautā ju
miem, kas bija šeit uzdoti, man 
personīgi likās, ka vismaz 50% 
zināšanas ir ļoti vājas,” vērtēja 
debašu skatītājs Uldis Šalajevs.

***
iesniegts gala ziņojums par 

VDK dokumentu publiskošanu 
Bijušās Latvijas pSR Valsts dro šī
bas komitejas (VDk) zinātniskās 

tautasdziesmas “tum ša nakte, 
zaļa zāle” dziedājumu, izmanto
jot balss spēli “DzieDot”.

plašāka informācija par spēli 
un tās lejupielādes iespējām sa 
vos viedtālruņos atrodama spē
les mājaslapā www.dziedot.lv.

Virtuālais koris ir vēl nebijusi 
iespēja Sadziedāšanās nakts da 
lībnieku vidū nokļūt ikvienam – 
gan tiem, kas sevi līdz šim uz  ska
tījuši par nedziedātājiem, gan ilg
gadējiem svētku dalībniekiem, 
kas šī gada Dziesmu un deju svēt
kos nepiedalīsies vai kas svēt kus 
papildina dejotāju, koklētāju, pū 
tēju, amatnieku vai aktieŗu rin
dās. Sadziedāšanās naktī dzies
mas “tumša nakte, zaļa zāle” at 
skaņošanas laikā uz vietas esoša
jiem dalībniekiem Mežaparka 
lie lajā estrādē uz ekrāniem ie 
rakstā pievienosies vēl vairāki 
simti cilvēku no jebkuras Latvijas 
un pasaules malas, kas līdz 29. 
jūnijam balss spēlē “DzieDot” 
būs iedziedājuši šo vienu no lat
viešu mīlētākajām tautasdzies
mām.

***
Liela interese par izstādi 

“Latvijas gadsimts”
Latvijas Simtgades program 

mā tapušo izstādi “Latvijas gad
simts”, kopš atklāšanas 4. maijā, 
mēneša laikā aplūkojuši teju        
11 000 interesentu, informē Lat
vijas Nacionālā vēstures mūzejā 
pārstāvji.

Latvijas mūzeju kopizstāde 
ap  lūkojama Latvijas Nacionālā 
vē s tu res mūzeja telpās Rīgā, 
Brī vības bulvārī 32.

***
LNB atklāta oforta izstāde 

“rembranta ēnā”
15. jūnijā Latvijas Nacionālās 

bibliotēkas (LNB) 4. stāva galerijā 
tika atklāta izstāde “Rembranta 
ēnā. Holandes oforts 17. gad sim tā”.

Izstāde ietver 24 Holandes māk
slinieku – Rembranta sekotāju – 
oforta technikā darinātus grafi
kas darbus, iepazīstinot ar klasis
kas grafikas iespiedtechnikas dar
bu kollekciju no konrāda Ubāna 
Mākslas lasītavas krājuma. Izstā
des “Rembranta ēnā. Holandes 
oforts 17. gadsimtā” darbos aplū
kojama tā laika cilvēka ikdiena – 
kaŗa briesmas un miera trauslā 

atvēsināties palīdzēja “Val mier
muižas” alus un īsts Lat  vijas mā 
jas saldējums no Gogel mo  gels”, 
Sasildīja tradicionālie lat vie šu 
ēdieni, kuŗus gatavoja Lat vijā 
slavenā saimniece Ilze Brie de ar 
savu Latvijas etno grafiskā brīv
dabas mūzeja kafej nīcas Pū  nīte 
komandu. 

Bija īsta latviešu maize, pīrāgi 
un Jāņusiers. Svētkos  notika ko  ŗu 
koncerts, kuŗā piedalījās Igau ni
jas latviešu koris “Ziemeļu bal
sis”, Somijas latviešu koris “Zie
meļ meita” un tallinas techniskās 
universitātes kamerkoris, ļaujot 
kaut uz brīdi sajust līdzīgo Lat
vijas un Igaunijas Dziesmu svēt
ku noskaņās un svarīgumā. Ie 
pazīt latviešu Jāņu tradicijas un 
tradicionālo mūziku palīdzēja 
Igaunijas latviešu folkloras kopa 
“Rēvele”, folkloras un seno cīņu 
kopa “Vilkači”, ģimeņu tradiciju 
kopa “Garataka” un īpašie viesi – 
postfolkloras grupa “Imanta Di 
manta”.

Deju koncertā piedalījās Somi
jas latviešu deju kopa “aurora”, 
brīnišķīgie igauņu tradiciju ko 
pēji Leigarid un dzīvespriecīgā 
Garkalnes novada senioru deju 
kopa Baltābele no Latvijas. tradi
cionālajiem dančiem tika aicināti 
pievienoties visi gribētāji. talli
nas latviešu skolas “taurenis” au 
dzēkņi bija sagatavojuši priekš
nesumu, izstādi un filmu sadar
bībā ar Baltijas filmu skolā stu 
dējošajiem latviešiem. 10. jūnijā 
svētki turpinājās tallinas vec pil
sētā omulīgajā Meistaru pagalmā 
Vene ielā 6, kur notika latviešu 
gardumu un meistardarbu tirgus 
un svētku dalībnieku koncerti.

***
Latvijā no 16. līdz 21. jūnijam 

noritēs Xi starptautiskais
 folkloras festivāls Baltica 

par temu “Ziedēšana. jāņi”. 
Rīgā 16. jūnijā no plkst. 10 līdz 

13 ar startu Doma laukumā būs 
iespēja izlocīt kājas orientēšanās 
sacensībās, bet plkst. 17 būs svēt
ku gājiens, kas beigsies ar liel
koncertu “Šurp, Jāņa bērni!”. Svēt
ku dienās Latvijas, Lietuvas un 
Igaunijas 4 000 dalībnieku no 
237 folkloras kopām, etnografis
kajiem ansambļiem, kapelām iz 
spēlēs, izdziedās un izdejos Vasa
ras saulgriežus Rīgā un valsts re 
ģionos. Baltica izskanēs 21. jū 
nija vakarā, piedaloties akcijā 
“izgaismo Latviju!”.

***
DzieDot aicina:

 piedalies Latvijā lielākā 
virtuālā kopkoŗa tapšanā!

Biļetes izpārdotas un dalīb nie
ku skaits ierobežots, taču, kļūstot 
par daļu no virtuālā svētku kop
kora, ikvienam joprojām ir uni
kāla iespēja nokļūt uz XXVI Vis
pārējo latviešu dziesmu un XVI 
Deju svētku skatuves. Lai pieda
lī tos Latvijā iespaidīgākā virtuā  
lā koŗa tapšanā, ikviens aicināts 
līdz 29. jūnijam pievie not savu 

izpētes komisija 8. jūnijā Latvijas 
Universitātē (LU) iesniegusi ga 
la z iņojumu jeb darbības pārska
tu par VDk dokumentu pub lis
košanu, aģentūrai Leta sacīja 
komisijas vadītājs kārlis kan
geris.

Viņš norādīja, ka 145 lappušu 
biezajā gala redakcijā kopā ar pie
 likumiem sakopots viss sākotnēji 
no VDk izpētes komisijas pie
pra sītais. taujāts par komisijas 
locekļu vienprātību attiecībā uz 
ziņojuma gala redakciju, kange
ris sacīja, ka pēdējo reizi tā tika 
izskatīta un apstiprināta 7. jūnijā. 
tas nozīmē, ka tā atspoguļo visu 
komisijas biedru viedokli. LU 
rek tors Indriķis Muižnieks aplie
cināja, ka ziņojums ir saņemts

***
ādažos desantējas AsV kaŗavīri

9. jūnijā Ādažu poligonā starp
tautisko mācību Swift Response 
2018 ietvaros no lidmašīnām de 
santējās aSV kaŗavīri, kā arī tika 
nomestas platformas ar ekipē ju
mu. Mācību ietvaros no astoņām 
militārajām transporta lidmašī
nām Globemaster III” C17 bija 
paredzēts izsēdināt poligonā vai
rāk nekā 500 aSV 82. gaisa de 
santa divīzijas kaŗavīrus.

Desantnieki vērienīgo trauk  
s mes situācijas mācību ietvaros   
8. jūnijā izlidoja no bazes Ziemeļ
karolīnā, lai nepārtrauktā lidoju
mā ar desmit lidmašīnām un 
degvielas uzpildi gaisā virs atlan
tijas okeana ierastos un izsēstos 
Latvijā un Lietuvā. Šādas mācī
bas demonstrēja sabiedroto 
spēju ātri ierasties Latvijā.

***
Vērmanes dārzā notika 
Baltijas praida gājiens

9. jūnijā Rīgā norisinājās 2018. 
gada Baltijas praids, kā arī divi 
protesti pret lesbiešu, geju, bisek
suāļu un transpersonu  kopienas 
rīkotajiem pasākumiem.

pirmo reizi gājienā ar savu logo 
un savu darbinieku  kopu devās 
arī kāds uzņēmums. tāpat pirmo 
reizi gājienā kā organizēta grupa 
piedalījās polītiskās partijas – 
“at  tīstībai/ par!”, “progresīvie” 
un “Vienotības” jaunatnes no  da
ļa. Gājienā piedalījās aptuveni 8 
tūkstoši dalībnieku.

***
igaunijas prezidente ieceļ 
jaunu vēstnieku Latvijā

Igaunijas prezidente kersti kal
julaida iecēlusi par jauno savas 
valsts vēstnieku Latvijā Arti hil
pusu, paziņojis prezidentes pre
ses dienests. Viņš nomainīs līdz
šinējo vēstnieku tenisu Nirku, 
kas ar prezidentes lēmumu no šā 
amata atsaukts.

Ziņas sakopojis P.  Karlsons

“Vajag gudru galvu, 
nevis stingru roku”

Žurnālā Mājas Viesis publicēta in 
ter vija ar vērīgu Latvijas sabied

riskās un polītiskās dzīves norišu 
vērtētāju polītoloģi, starptautis
ko attiecību eksperti Vitu Ma 
tīsu. Gatavojoties 13. Saeimas 
vēlēšanām, mūsu laikraksta la 
sītājiem noderēs Vitas Matīsas 
domas par iesaistītajām polītis

kajām partijām. Ieskatam nelieli 
fragmenti no šīs intervijas.    

Mani ne tik daudz interesē, ko šīs par
ti jas – jaunās un vecās – domā darīt turpmāk, 

jo tām visām būs kaut cik necik līdzīgs stāsts, ko vajadzētu izdarīt. 
Mani vairāk interesē kļūdu analīze: kādas, lūdzu, ir tās konkrētās 
kļūdas, kuras tika pieļautas iepriekšējās partijās. Tas būtu labs 
darbs jums, žurnālistiem, – visās partijās identificēt tos cilvēkus, 
kuŗiem ir kāda iepriekšējā partiju pieredze, un iztaujāt viņus visus 
pēc kārtas par kļūdām, kuŗas šoreiz, cerams, neatkārtosies.

Es gribētu vispirms dzirdēt, lai mani pārliecina, ka viņi tiešām ir 
domājuši un izdarījuši secinājumus no iepriekšējās pieredzes, lai 
šīs kļūdas neatkārtotu jaunajā veidojumā. Tas man ļoti palīdzētu 
izvēlēties, par kuŗu partiju balsot. Otra lieta, ko es gribētu redzēt, – 
polītiķi, kuŗš publiski atzīs, ka, jā, būt polītikā – tā nav visneiz de
vīgākā izvēle Latvijā, tur ir savs nodrošinājums, bet, ja pie reizes 
kaut ko labu varu izdarīt arī Latvijai, kādēļ nesavienot sev 
lietderīgo ar darbu valsts labā – tas saņems manu plusu. (..)

Vitai Matīsai tika jautāts: tā kā  jūs esat daudz laika un darba 
veltījusi Latvijai, ko gribētu teikt mūsu valsts simtgadē?

Daudzās pasaules valstīs mūsdienās dzirdam līdzīgu vadmotīvu: 
vajag stipru dūri valsts vadībā. Bet Rainis savulaik teica, ka Lat vi
jai vajag tieši pretējo – gudru galvu, nevis stipru dūri. (..) 2018. ga  dā, 
Simtgades gadā, es lūgtu Latvijas iedzīvotājiem padomāt, kāda ir 
bijusi viņu reālā pieredze ar vadoņiem. Vai visiem Latvijas iedzī
vo tājiem bija labi, vai tikai tiem, kuŗi atradās vadoņa pietuvinātā 
lokā?
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“Nācijas līderis” – krievijas pre 
zidents Vladimirs putins nu 
jau 16. reizi sarīkoja savu kārtē 
jo “sazināšanos ar tautu”, četr ar
pus stundu laikā atbildot uz 73 
lielākoties iepriekš atsijātiem jau
tājumiem. atšķirībā no iepriek
šējām t. s. “taisnajām līnijām”, šo 
reiz zālē netika ielaista publika, 
kas runātājam vaicātu “no vie
tas”: viss “dzīvais kontakts” noti
ka video formātā Neatkarīgajā 
portālā newsru.com, komentējot 
šo formāta maiņu, tika pausts 
viedoklis, ka putins arvien vai 
rāk baidās no cilvēkiem, retāk 
parādās ļaudīs.

Ļoti draudīga, var pat teikt – 
baisa bija atbilde uz jautājumu, 
kā rīkotos krievija, ja pasaules 
fut bola čempionāta laikā ukrai
ņu kaŗaspēks uzbruktu Donbasa 

Putins draud ukrainai, vēstnieks citē Bībeli…
VĒROJUMI UN PĀRDOMAS

separātistu veidojumiem: “tam 
būtu smagas sekas Ukrainas 
vals tiskumam (!) kopumā.” kā to 
saprast – Ukrainas okupācija, iz 
nīcināšana, likvidācija?

Vladimirs putins solīja sava – 
pēc konstitūcijas pēdējā – ter miņa 
laikā panākt “izrāvienu”: krievijai 
jākļūst par vienu no pasaules va 
došajām lielvalstīm itin visās eko
nomikas un techno loģijas jomās. 
Šajos putina izteikumos sadzirda
mas gandrīz vai pāniskas notis: 
“Mēs nekādā ziņā nedrīkstam at 
palikt!” Viņš labi apzinās, ka aug
sto technoloģiju jomā krievijai vēl 
daudz kas jā  apgūst. It kā mieri  
not tautu, pu  tins solīja, ka, tērējot 
triljonus (!) šim izrāvienam, ne 
tikšot pielie totas Staļina metodes 
drudžai nās industrializācijas ga 
dos. Labi vēl,  ka tā…

kā jau bija sagaidāms, putins 
plašāk pakavējās pie tā sauktā 
krievvalodīgo stāvokļa Baltijā, 
īpaši Latvijā: tas, kas notiekot ar 
“nepilsoņiem”, esot diskriminā ci
ja, un krievija aizstāvēšot krie v
valodīgo tiesības “ar diplomā
tiskām metodēm”, un šīm me 
todēm jābūt tādām, lai vēl vairāk 
nepasliktinātu viņu (krievvalo
dīgo) stāvokli. Šajā jautājumā 
viņš meklēšot “dialogu ar eiro
pas Savienību”. Re, kur putinam 
tā eS noderēs – alianse, kuŗu 
viņš, kā zināms, tiecas vājināt.

Ne tik ilgi kā putins, bet tomēr 
gaŗi un plaši izrunājas krievijas 
vēstnieks Latvijā Jevgeņijs Lukja
novs preses konferencē, kas tika 
sasaukta sakarā ar ikgadējo “pu š  
kina dienu”. Viņš neatturējās no 
rupjībām, kas adresētas Lielbri

tanijai, un vispār nebija pārāk 
diplomātisks: viņš teica, ka Zie
meļkorejas vadonis kims III esot 
“cilvēksraķete”, kuŗš “eleganti – 
piedodot terminu – izdarījās ar 
trampu kā ar puišeli”. (Nu, Va 
šingtonā spriests, ka kims III 
kritis vai uz ceļiem, izlūgdamies 
trampam tikšanos. F. G.).

Runājot par īstenojamo izglī
tības reformu Latvijā, vēstnieks 
teica, ka 2029. gadā abiturients
latvietis pratīšot tikai latviešu un 
angļu valodu, bet krievam būs 
vēl trešā – krievu. Latviski runā  
j ot pusotra miljona, bet krieviski  ‒ 
300 (?) miljoni. Biedrs Lukjanovs 
atsakās saprast, ka tieši tādēļ 
mazajai latviešu tautai par katru 
cenu jāsaglabā un jākopj sava 
valoda un identitāte.

Vēstnieks atļāvās arī citēt Bī 

beli, kur “stāv rakstīts”,  ka “sada
līta valsts ies bojā”. No kurienes 
tas ņemts – no “Daniela grāma
tas”, no praviešiem, no “Jāņa at 
klāsmes grāmatas”? Man slin
kums meklēt... pieminot šo citā
tu, vēstnieks teica, ka runa esot 
par “cilvēku dalīšanu pēc etnis
kiem mitekļiem”.

Bībelnieks neesmu, bet vēst
nieks, citējot dievvārdus, maldās: 
tieši viņš, tāpat kā, teiksim, Žda
noka, vēlas iemūžināt stāvokli, 
kad krievvalodīgie tiecas no  šķir
ties no Latvijas pamattautas, paši 
sevi “segregēt” Latvijā, padarot to 
par iekšēji sašķeltu divkopienu 
valsti, kamēr īstenojamās izglī
tības reformas nolūks ir panākt, 
lai krievvalodīgais nejustos svešs 
“iedzimto” vidū, bet justos kā šai 
zemei piederīgs!

aizgājušajās brīvdienās valstu 
vadītāji no septiņām pasaules 
ba  gātākajām valstīm pulcējās 
ka    na dā uz organizācijas G7 ga 
da sapulci. G7 pirmsākumi bija 
1973. gadā, kad toreizējais aSV 
finanču ministrs Džordžs Šulcs 
sarīkoja tikšanos ar ministriem 
no Rietumvācijas, Francijas un 
Lielbritanijas, lai apspriestu tā 
brīža polītisko un ekonomisku 
situāciju pasaulē. Ministri tikās 
Vašingtonā, Baltā nama biblio
tēkā, tāpēc savos pirmsākumos 
G7 bija pazīstama kā “bibliotēkas 
grupa.” Dažus mēnešus pēc tam 
pasaules bankas sapulcē Šulcs 
ieteica grupai pievienot Japānu, 
tokija piedāvājumam piekrita. 
Vēl pēc diviem gadiem Franci 
jas valdība noorganizēja samitu, 
kuŗā piedalījās minētās piecas 
valstis, kā arī pirmo reizi Italija. 
1976. gadā Rietumvācijas finan
ču ministrs Helmuts Šmits un 
toreizējais aSV prezidents Dže
ralds Fords konstatēja, ka Liel
bri tanijā nupat bija nomainījies 
premjerministrs, viņi gribēja 
pro cesā iesaistīt kādu angļu va 
lodā runājošu līderi ar lielāku 
pieredzi, tāpēc uz samitu arī tika 
uzaicināts kanadas premjers 
pjērs trudo, kuŗš, starp citu ir 
mūsdienu kanadas premjermi
nistra Džastina trudo tēvs. tā 
veidojās septiņnieks, kuŗš mūs
dienās ir G7. tā nav formāla 
struktūra tādā nozīmē, ka G7 
nav sava sekretāriāta, nav pilna 
laika darbinieku. G7 preziden
tūra rotē reizi gadā no vienas 
valsts uz nākamo, un tā, kuŗai ir 
prezidentūra, arī katru gadu rīko 
samitu.

Uz īsu brīdi G7 bija G8. 1994. 
gadā samits notika Italijā, kur 
ne  oficiāli piedalījās un ar dalīb

DiPLOMātijA MūsDieNās
valstu līderiem aizkulisēs saru
nā jās cilvēki no krievijas. pēc 
pāris gadiem Lielbritanijas pre
zidents tonijs Bērs un aSV pre
zidents Bils klintons uzaicināja 
toreizējo krievijas prezidentu 
Borisu Jeļcinu vispirms samitā 
piedalīties novērotāja statusā, bet, 
sākot ar 1998. gadu – kā piln  tie 
sīgu grupas dalībnieku. G7 kļu  
va par G8. krievija tobrīd ne  bija 
un arī mūsdienās nav vie na no 
pasaules bagātākajām valstīm, 
pērn, bagātību aprēķinot uz iekš
zemes kopprodukta uz vienu    
cil vēku, krievija pasaulē bija      
71. vietā, starp citu, tikai di  vas 
vietas virs Latvijas. taču mi  nētie 
līderi tobrīd vēl domāja, ka ar 
krieviju var veidot labas un 
pozitīvas attiecības. krievija 
tomēr bija lielvalsts, turklāt ar 
kodolieročiem... Illūzijas par po 
zitīvām attiecībām gan sagruva 
2014. gadā, kad samits pirmo 
reiz bija paredzēts krievijā, So 
čos, taču pirms tam mūsu kai
miņ valsts vispirms okupēja un 
tad anektēja krimas territoriju 
Ukrainā, tāpēc G8 vispirms Ma  s
kavu atstādināja no pilntiesīgas 
dalībvalsts statusa, bet tad, kad 
krievija uzsāka savu avantūru 
Ukrainas dienvidaustrumos, to 
izslēdza pavisam. G8 atkal kļuva 
par G7. Un samits togad notika 
Briselē, kur G7 stingri nosodīja 
krieviju par agresiju kaimiņ
valstī.

G7 sapulces laika gaitā bijušas 
mierīgas, ja nu vienīgi ik pa lai
kam uzrodas protestētāji, kuŗi 
iebilst pret globalizāciju. taču 
šo  gad, protams, situācija bija pa 
visam citāda, jo šogad G7 sapul
ce notika krietni sarežģītākos 
ap stākļos. Lasītāji zinās, laikā 
pirms samita amerikas valdība 

paziņoja, ka tā apliks daudzas 
preces, konkrēti tēraudu un alu
mīniju, ar ievērojamiem impor 
ta tarifiem, piebilstot, ka tas tiks 
darīts tāpēc, ka tērauda un alu
mīnija importi radot nacionālās 
drošības apdraudējumu. tarifi 
tiks attiecināti uz valstīm, kuŗām 
tradicionāli ar amerikas Savie
notajām Valstīm ir bijušas drau
dzīgas attiecības, tās bijušas sa 
biedrotās, tostarp NatO un ap 
vienoto Nāciju organizācijas ie 
tva ros. Lieki teikt, minētajām val
stīm šī ekonomiskā agresija no 
amerikas nāca kā pārstei gums, 
nepatīkams pārsteigums. Dž. 
tru do tviterī konstatēja, ka ka 
nada un amerika allaž bijušas 
sabiedrotās, laika gaitā tās ir ple 
cu pie pleca karojušas pret da 
žādiem ļaunumiem pasaulē, un 
tāpēc apgalvojums, ka kana diešu 
metalla imports kaut kā apdraud 

amerikas nacionālo dro  šību, nav 
uztverams citādi kā “aizvainojošs.”

Dž. trudo tvīts bija miera oā ze, 
salīdzinot ar to, ko minētajā so 
ciālajā tīklā un šajā sakarā uz 
rakstīja aSV prezidents D. tramps. 
Vēl pirms samita viņš bārās, ka 
Dž. trudo neko nesaprot, turklāt 
kanada amerikāņiem liekot 
maksāt 300% uzcenojumu piena 
produktiem un tas vispār iznī
cinot amerikas lauksaimnie
cību. pašā samitā gaisotne vis
labāk ir redzama pievienotajā 
fotografijā, kuŗu uzknipsējis ko 
respondents no ziņu aģentūras 
atF Francijā. Vācijas kanclere 
angela Merkele kā nikna skolo
tāja, savukārt Donalds tramps 
kā mazs nerātns zēns, kuŗš pie
ķerts nedarbos un vispār tobrīd 
grib būt kaut kur citur... 

Samits kanadā ilga divas die
nas, bet jau otras dienas rītā pre

zidents tramps devās prom. 
Dro ši vien labi vien bija, jo otrā 
dienā valstu vadītāji pārrunāja 
sieviešu tiesības un klimata mai
ņu, abos gadījumos, kā zināms, 
tēma pašreizējam aSV preziden
tam ir dziļi neinteresanta. Sami 
ta komunikē galu galā parakstīja 
sešas valstis, tramps, jau prom  – 
esot, no lidmašīnas paziņoja, ka 
amerika to neparakstīs, sekoja 
vesela sērija tvītu, kuŗos viņš at 
kārtoja savu sen pausto pārlie
cību, ka visa pārējā pasaule pret 
nabaga mazo ameriku ir sazvē
rējusies, spiež tai maksāt masīvus 
tarifus, uzliek visādas financiālas 
barjēras utt. par diplomātiju kla
siskā nozīmē te grūti runāt.

toties no kanadas, kā zināms, 
prezidents tramps devās uz 
Singa pūru, kur viņam paredzēta 
tikšanās ar Ziemeļkorejas dik
tatoru kimu Čenunu. 
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Šā gada 14. jūnijā jau 18. reizi 
fonds Sibirijas bērni, ko vada pa  zīs
tamā dokumentālā kino režisore 
Dzintra Geka, Rīgas pilī rīko konfe
renci, kas veltīta 1941. un 1949. ga  dā 
uz Sibiriju aizvestajiem tautiešiem. 
Šogad konferences tema gan ir – 
viņu atgriešanās. Tie, kas atgriezās 
1946. gadā ar “pirmo vilni”, gan
drīz visi tika nosūtīti atpakaļ… 
Tiem, kas atgriezās 1956. – 57. ga 
dā, ir savi stāsti, arī gana skarbi, 
par to, kā viņu liktenī mijusies lai
mes iz  jūta par atkalredzēšanos ar 
dzimteni un dzīves īstenība, kādā 
viņi tika iemesti Padomju Latvijā. 
Šos stāstus dzirdēs arī konferences 
da  lībnieki.

Pēc tradicijas, konferencē godina 
un apbalvo arī skolēnu domrakstu 
konkursa uzvarētājus – ik gadu Lat
vijas skolēni tiek aicināti rakstīt sa 
vas pārdomas par to, ko lasījuši un 
dzirdējuši, vai filmās skatījuši par 
deportācijām. Ik gadu arī mūsu re 
d akcija godalgo kādu no spilgtāko 
domrakstu autoriem, kā arī publi 
cē interesantākos un saturīgākos 
darbus. Šogad piedāvājam divus 
no 39 iesniegtajiem darbiem.

Matīss Pupiņš, 16 gadi, 
Medumu internātpamatskola

stāsts par kartupeļiem
Bija auksts rudens laiks. kā kat

ru gadu, es palīdzēju kaimiņiem 
pārlasīt kartupeļus. Mēs ar saim
nieci strādājām pagrabā, saim
nieks rosījās dārzā. Viņš uz brītiņu 
ienāca paskatīties, kā mums iet. 
paskatījās uz kartupeļiem, kurus 
mēs atlasījām stādīšanai, un izbrī
nīts teica: “ko jūs tādus sīkus kar
tupeļus šeit liekat?!” pateicis to, viņš 
paņēma sauju kartupeļu un meta 
tos kaudzē, kurā mēs beram kar
tupeļus cūku barošanai. Saimnieks 
aizgāja, bet saimnieces sejas iz 
teik s me pārmainījās, viņas acīs pa 
rādījās asaras: “Sibīrijā mēs tādus 
kartupeļus ēdām, bet zemē stā dī
jām kartupeļu mizas... Bet te tādus 
skaistus kartupelīšus cūkām...” 

par deportācijām biju daudz ko 
dzirdējis, lasījis grāmatās, bet te 
man priekšā sēdēja īsta aculie ci
niece! toreiz sapratu, ka viņai ne 
gribētos to visu atkal atcerēties, 
bet mani pārņēma ļoti liela ziņkā
rība, un es sāku viņu izjautāt: “Vai 
jūs varētu man pastāstīt ko vairāk 
par tiem laikiem?”

Saimniece smagi nopūtās un 
tad sāka savu stāstu: “tie bija grū 
ti laiki... 1941. gada 14. jūnijā agri 
no rīta visus uzmodināja klau
dziens pie durvīm. tēvs atvēra dur
vis. tur stāvēja virsnieks ar di viem 
zaldātiem. Viņi lika mums saga
tavot mantas, drēbes un pēc 30 
minūtēm iziet ārā. tad mūs aiz 
veda uz Cēsīm. Manu tēti ar vi 
siem čemodāniem iegrūda vienā 
vilcienā, bet mammu, mani un 
brālīti – citā vilcienā. No tās dienas 
es tēti vairs neredzēju. Man toreiz 
bija pieci gadiņi, bet brālītim 
Valdim – septiņi. 

Vagonā bija ļoti daudz cilvēku. 
kā saka – pārblīvēts. Līdz jaunajai 
dzīvesvietai – Sibīrijai – braucām 
divus mēnešus. kad bijām uz vie
tas, mūs izmitināja kopā ar citu 
ģimeni vienā istabā... pēc kāda lai
ka mamma iekārtojās darbā kol
hozā. Mums bija ļoti smagi dzī ves 
apstākļi: nebija ko ēst, ko ģērbt 
mugurā. Mamma bieži, pārnākot 

LAtVijAs BērNi rAKstA PAr siBiriju
no darba, uz manu prasījumu 
iedot kaut ko paēst, atbildēja: “ej, 
meitiņ, gulēt, rīt domāsim, ko 
ēdīsim...”.

pēc gada Valdis nomira no tu 
berkulozes. Mamma trīs reizes sli
moja ar plaušu karsoni. pēdējā 
reizē gandrīz nomira. 

Sešpadsmit gadu vecumā es ap 
precējos un kopā ar vīru aizbrau
cu uz jaunajām zemēm jeb, krie
viski sakot, uz ceļinu. pēc trim ga 
diem mums piedzima meita. Mēs 
viņu nosaucam par Ludmilu. Vī 
ru pēc kāda laika iesēdināja cie
tumā. tad man ienāca prātā do 
ma mēģināt dabūt atļauju, lai ko 
pā ar mammu atgrieztos Dzim
tenē, Latvijā. Ne uzreiz, tomēr es 
dabūju to atļauju. Savukārt mam
mai uz viņas lūgumu atbildēja, ka 
viņai Latvijā nav ko darīt. 

kad es atgriezos Latvijā, man 
bija 20 gadu. es sāku dzīvi no 
jauna kopā ar savu meitiņu. Dar 
bā neviens mani negribēja ņemt... 
es nezinu, kur es toreiz ņēmu 
spēkus, lai nenolaistu rokas. pēc 
gada arī mamma atgriezās Lat
vijā...” 

Saimniece ieraudājās. es gri bē ju 
viņu mierināt, bet pēdējā mo  men
tā sapratu, ka viss, ko es tagad 
teikšu, būs bezjēdzīgi. Vienkārši 
sēdēju, klusēju. pēc laiciņa saim
niece noslaucīja asaras un ar 
skum jām balsī teica: “tie bija 
drausmīgi laiki...” 

Mūsu sarunu pārtrauca saim
nieks: ”Varbūt jau iesim pusdie 
nas ēst?” Saimniece, nesakot ne 
vārda, piecēlās un aizgāja klāt 
galdu. 

es paliku viens ar kartupeļiem. 
kādu minūti sēdēju, klusēju un 
domāju... “Labi, ka es tagad varēšu 
aiziet paēst siltas, garšīgas pus
dienas, nevis gaidīt nākamdienas 
rītu...”

Madara Māsāne, 14 gadi, 
Jaunsilavas pamatskola

Atmiņu mozaīka
Ir 2018. gada 25. marts. pēc pus

diena. Gaisā jūtams pasavaris,  pūš 
dzestrs vējš. eju ciemos pie vec
mammas. Man patīk viņu apcie
mot. es esmu laimīga, ka man ir 
tāda vecmamma, pie kuras var 
aiziet jebkad un aprunāties. Viņa 
dzīvo man kaimiņos. 

 es ieeju istabā. Man iesitas nā 
sīs istabas specifiskā smarža. Šo 
smar žu pazīstu, kopš sevi atceros. 
par ko tā varētu liecināt?

Vecmammai kā vienmēr skan 
ra  dio. atskaņo vecu šlāgerdzie  
s mu. Vecmammas rokās ir avīze, 
un viņas lūpas dungo līdzi dzie
smas melodijai. Vecmamma no 
laiž ska tu no avīzes un caur briļļu 
rāmj iem pievēršas man. “Sveika, 
vecmamm!” es pasaku nedaudz 
ska ļākā tonī, lai viņa to izdzirdētu. 
Ne  ilgs klusums. Vecmammas dzī
ves skarbie apstākļi ir padarījuši 
viņu izturīgu un nedaudz piesar
dzīgu, tāpēc es negaidu, kad viņa 
atbildēs. es apsēžos uz krēsla, kas 

vienmēr stāv pie viņas gultas. pār
laižu skatienu pār istabu, lai pār
liecinātos, vai vectēva nav istabā. 
Vectēva gulta stāv saklāta, tātad 
būs izgājis ievilkt kādu dūmu. at 
kal pievēršos vecmammai. Uz vi 
ņas naktsgaldiņa stāv zāļu paci  
ņas, briļļu maciņš un ābolu serde, 
bet manu skatienu piesaista kāda 
bilde nobružātā koka rāmītī. es 
skaidri zinu, ka iepriekš šī bilde te 
nestāvēja. es redzu bildē sešus cil
vēkus, trūcīgi apģērbtus. paņemu 
rāmīti rokās un aplūkoju vērīgāk. 
Bildē atpazīstu vecmammu, viņas 
māsu paulīti, brālīti albertu un  
vēl ir redzamas trīs cilvēku sejas, 
kur as es neatpazīstu. Starp tām   
arī maza meitene spriganām, 

tumšām actiņām. aiz viņiem re 
dzama veca koka būdiņa, apsni
gusi ar biezu sniega kārtu. Vec
mam ma palūkojas uz mani, salo
ka avīzi un noliek sev blakus. es 
padodu viņai bildi un vaicāju: 
“kas tas ir? tu noteikti vari pa 
stāstīt par šo bildi!” Viņa noņem 
brilles un lūkojas bildē. klusums. 
Viņa atbildēs, es zinu!

“tas bija toreiz, pirms daudziem 
gadiem. es ar savu mammu, mā 
su un brālīti tikām izsūtīti uz Si 
bīriju. Vēl joprojām atceros to 
baiļu un neziņas sajūtu, kad ne 
steidzīgo rīta cēlienu mūsu mājās 
iztraucēja vīri ar ieročiem padusēs 
un bez garām runām lika mums 
taisīties ceļam... Šī bilde ir uzņemta 
tālu prom no mūsu dzimtenes –
Sibīrijā.”

es ielūkojos bildē un pievēršu 
uzmanību vecmammas kājām. 
Zābaki? Nē, tie nebija zābaki. “kas 
tev kājās?” es uzdevu jautājumu , 
cerot uz atbildi, ka tie nav zābaki, 
jo tāda bija mana intuīcija. Viņa 
pastiepās pēc spieķa, kas bija at 
stutēts pret gultas malu, un pie
cēlās. Vecmamma devās uz skapja 
pusi. Viņa atvēra skapi un no aug 
šējā plauktiņa izvilka divas mēteļa 
piedurknes. es paņēmu tās rokās. 
tās bija caurumainas un mēteļa 
krāsa bija izbalējusi. es nopratu, 
ka šīs piedurknes ir bijušas apau
tas vecmammas kājās. Vecmam
ma apsēdās, paņēma piedurknes 
un pētīja tās. Dziļi nopūtās, un es 
ievēroju asaru, kas ritēja pār viņas 
vaigu.

“tās ir no manas mammas 
mēteļa. Mans tētis par dārgu nau
du viņai to pirka 30 gadu jubilejā. 
Mētelis viņai bija paņemts līdzi   
uz Sibīriju. Bargais aukstums lika 
mātei sadabūt šķēres un nogriezt 
nost piedurknes un no tām sašūt 
kājautus, lai mēs, bērni, nenosal
dētu kājas, jo ik uz soļa bija auk 
stums un bads.’’

es biju iegrimusi stāstā un bija 
vēlēšanās uzdot jautājumus vēl   
un vēl. klusums – tas man atkal 
lika pievērsties bildei.

“kas tie par cilvēkiem tev bla
kus?”

Viņa atkal ielūkojās bildē, it kā 
nesaprazdama, par kādiem cilvē
kiem es runāju: “tā ir sibīriešu 
ģimene, kas mūs pēc gara, nogur
dinoša ceļa lopu vagonos pieņēma 
uz dzīvi savās mājās. Neparasti, 
bet šie cilvēki pret mums izturējās 
ar labvēlīgu attieksmi, un tas ļā   
va mums izdzīvot un atgriezties 
at  pa  kaļ Latvijā... kad mūs veda 
prom no mājām, ratos māte bez 

jaunā mēteļa bija ielikusi linu 
maisiņu ar miltiem un otru ar 
pupām. Braucot pāri Dubnas 
upei, rati apgāzās un viss vezums 
bija neglābjami samircis. Mēs pa 
spējām paglābt tikai pupu mai
siņu, kas, ierodoties Sibīrijā, bija 
pustukšs. Sibīrijā mums nebija 
nekā – nedz mājvietas, nedz ze  
mes gabala, nedz pārtikas. Mums 
paveicās, jo mūs uzņēma šī ģi  me
ne, izmitinot mūs šaurā, velēnām 
segtā istabiņā. Mēs labi sapra
tāmies...”

Un atkal klusums. Vecmamma 
savās rokās valsta nobružātos kāj
autus, kuri viņas atmiņā atsauc 
Sibīrijā pavadītos gadus. tie stāsta 
par vecmammas mammas izdzī
vošanas māku skarbajos apstāk
ļos.

“Zini, meitiņ, šie ir mani mīļā  
kie apavi vēl līdz šai dienai. Lai gan 
tie skapī stāv daudzus gadus, taču 
tie ir dzīvojuši ar mani visu manu 
bērnību. es atceros – atspiedos uz 
skapīša malas un uzvilku savus 
“apavus’’. tie bija tik silti. paķēru 
pašas pīto skalu groziņu un devos 
ārā, lai groziņā pielasītu meža ze 
menes, kuru rūgtenais ievārījums 
ziemā remdēja mūsu izsalkumu. 
Māmiņa bija priecīga par katru 
artavu mūsu ģimenes galdam. 
Rudeņos Sibīrijas vēji bija īpaši 
dzēlīgi, bet manas pēdas sildīja šie 
māmiņas gatavotie kājauti. Jaut
rāk bija tad, kad uz taigas mežu 
man devās līdzi sibīriešu ģime  
nes meita – Felicita. Mēs ar viņu 
bijām paspējušas sadraudzēties. 
No sākuma mēs nevarējām ko 
mu nicēt, jo es nepratu runāt krie
viski un viņa – latviski. ar laiku 
sapratāmies labi. Grūti bija mam
mītei vienai pabarot trīs bērnus, 
tāpēc pie sibīriešu ģimenes pa 
vadījām vairākus gadus.”

Vecmammas atmiņu stāstu, 
ku ru atsauca atmiņā bilde rāmītī 
un kājauti, pārtrauc radio raidī
jums, kurā izskan veltījums 1949. 
gada 25. marta deportācijās cie
tušajiem. Radio skan dziesma 
“pār Baikāla drūmajām stepēm.” 
asaras saviešas acīs gan vecmam
mai, gan man. Vecmammas at 
miņu pavediens šodien ir pār    
trū cis... līdz nākamajai reizei. Is 
tabā klusi un nemanāmi “ieslīd” 
vec tēvs.

Ardievu tumšie, bagātīgie taigas 
meži,
Skaļās putnu gaviles un ogu lauki!
Ardievu bads un trūkums, asaras 
un neziņa –
Ar jums mums kopā nebūt vairs!

Angelina Maļceva, 18. gadi, j. Pilsudska Daugavpils Valsts poļu 
ģimnāzija

justīne jurkaite, 14. gadi, salaspils 1. vidusskola
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jums ir pieredze, strādājot Lat
vijas polītikā. un arī – dzīvojot 
Latvijā. Kādi ir galvenie secinā
jumi? Vai jūs mudinātu ārzem   
ju latviešus iesaistīties? Ar ko vi 
ņiem jārēķinās?

Latvija ir lielu cerību valsts,  kuŗa 
nav piepildījusi savu sūtību polī
tisko partiju un polītiķu alkatības 
dēļ. Latvija šogad svin savas valsts 
Simtgadi, svin to vērienīgi, ar ne 
skaitāmi daudziem mūzikas, māk
slas un literātūras sarīkojumiem un 
pasūtījumiem. tie ir Latvijas kultū
ras svētki, bet – kur paliek polītiskās 
nācijas svētki? Somija svinēja savu 
Simtgadi 2017. gadā, uzsverot to kā 
pārdomu un vērtēšanas gadu. ap 
vienotās karalistes laikraksts The 
Guardian raksturoja Somiju kā 
“tai snīgāko valsti pasaulē.” ko teiks 
par Latviju?

Mēs tiešām varam lepoties ar sa    
v iem “100 gramiem kultūras”, bet 
kā ar “polītiskajiem gramiem”?

krītas Latvijas demokratijas in 
dekss un ceļas tolerances trūkuma 
rādītāji. Jāvaicā – kāpēc? Latvijas 
valsts polītiski bieži vien nav vis 
tautas intereses veicinoša, bet gan 
liek šķēršļus tās ilgtspējīgai izaug
smei. esmu pārliecināta, ka mums 
visiem rūp Latvijas valsts nākotne, 
kuŗu es gribētu redzēt iezīmējamies.

Skandinavu, kanadas vai arī 
aust rālijas spilgti zilās demokrati
jas vai koši zaļās, iecietības krāsas... 
Latvija polītiski nobāl šo valstu 
priekšā, jo tiek raksturota kā “kļū
daina (flawed) demokratija,” vai arī 
tāda, kuŗā neiecietības rādītāji pie
aug. atbildot uz jautājumu, ar ko 
rēķinoties, ārzemēs uzaugušie un 
skolotie latvieši sastapsies ar zinā
mu pretspēku, strādājot Latvijā vai 
iesaistoties tās polītikā. pat Latvi  
jas ev. lut. baznīca ar likuma spēku 
grib ierobežot Satversmē paredzē 
to tiesību normu ievērošanu drau
dzēs un baznīcās,  kas saistītas ar 
ārzemēs dzīvojošiem latviešiem.

Latvijas polītiskā elite ir gatava 
uzklausīt padomus un ieteikumus 
tikai tad, ja tie kalpo viņu mēr  
ķ iem – uzņemšanai eiropas Savie
nībā, NatO, OeCD, bet ne, lai 
sakārtotu polītisko un ekonomisko 
vidi, mazinātu korupciju, ieviestu 
neatliekamas reformas valsts pār
valdē. tad šī “dalīšanās pieredzē” 
tiek uzņemta visai sāpīgi, kā pārāk 
pamācoša no cilvēkiem,  kuŗi, vi 
ņuprāt, nesaprot apstākļus Latvijā. 
Šāda attieksme ir ļoti tuvredzīga   
un šķērslis remigrējošiem latvie  
š iem, kuri grib redzēt Latvijas strau
jāku augšupeju. Šos ļaudis vaja dzē
t u uzņemt ar atplestām rokām un 
atvērtiem prātiem, smelties viņu 
idejas un pieredzi, ļaut viņiem brī 
vi konkurēt uz vadošiem amatiem 
valsts pārvaldē un uzņēmumos. 

Varbūt es kļūdos, taču man šķiet, 
ka augošais darbaspēka trūkums 
nemazina konkurenci labi atalgo
tos darbos, bet gan ceļ noraidošo 
attieksmi pret tiem, kuŗi grib at  
g riezties Latvijā. Šie ir tikai daži no 
smagiem attieksmes jautājumiem, 
ar kuŗiem reāli saskarsies ārzemju 
latvieši Latvijā. tāpēc, man liekas, 
ka aLa praktikantu programma 
īsti nesagatavo ārzemju latviešu 
jau niešus darbam un dzīvei Latvijā, 
jo  jaunieši tiek “inkubēti” Latvijas 
prestižās iestādēs un uzņēmumos. 
praktikantu programmas ietvaros 
jaunietim nav jāsatraucas par krie

vu valodas nezināšanu, mazo algu 
un darba devēja skarbo attieksmi 
pret darba ņēmēju. Lai nebūtu vil
šanās vēlāk, jauniešiem vajadzētu 
pastrādāt kādā lauku uzņēmumā 
vai nomales bibliotēkā, bērnuna   mā 
vai pansionātā. tikai tad viņi sa 
prastu, ka Latvija nav tikai Doma 
laukuma kafejnīcas un etnogra fis
kais brīvdabas mūzejs.

jūsu viedoklis par jaunajiem 
polītiskajiem spēkiem – Bordā  
na “jaunajiem konservātīvajiem”, 
PAr, “progresīvajiem” u. c.?

Ir atlikuši pieci mēneši līdz 13. 
Sa  eimas vēlēšanām, un dati liecina 
ka 30% no vēlētājiem nav izšķī
rušies, par ko balsot. Notiekot  Lat
vijas Simtgades svinību fonā, šīs 
vēlēšanas būs izšķirošas, jo iezīmēs 
Latvijas tālāko attīstību – tuvāk 
kremlim vai Ziemeļvalstu vērtību 
un labklājības saimei. kā parasti, 
top jaunas sīkpartijas,  vecās mē  ģi
na sevi izgudrot no jauna, “uzce
pot” vilinošus nosaukumus, kā, 
piemēram, kustība “par,” “pro gre
sīvie” un “Jaunā konservātīvā par
tija.” Ņemot vērā to, ka Saskaņa un 
ZZS turpina savas līdeŗu pozīci 
jas, šīs jaunās partijas skalda lat
viešu vēlētāju balsis, un tas ir 
drauds, ka uzvarētāja kauss tiks 
pasniegts abām iepriekš minē tā
jām partijām.

kaut gan Latvijas vēlētājs ir kļu
vis izvēlīgāks individuālu kandi
dātu ziņā, kopumā populisms un 
ar to saistītas personības nospēlē 
lielu lomu vēlēšanu rezultātos. Mē   
ģinājumi apvienot partijas ir ris  
k anti, kā tas bija Vienotības gadī
jumā, kur tika radīts ambiciozu 
personību un pretrunīgu ideo  
lo ģiju monstrs, kas priekšlaikus 
un nevajadzīgi sagrāva gan Valda 
Dom brovska, gan Laimdotas 
Strau jumas daudzsološas valdī
bas. “Spēlējot otro vijoli” ZZS un 
Nacionālai apvienībai, bez tautai 
manāmiem panākumiem Vieno
tība piedzīvoja katastrofālu polī
tiskās ietekmes kritumu, no kuŗa 
diez vai tā atkopsies. 

problēma ar Latvijas partijām ir 
tā, ka tās nav iesakņojušās zemē,  
tas ir, savos vēlētājos. kur ir Lat vi jas 
Republique en Marche (Uz priekšu, 
Republika) emanuela Makrona 
par tija? Viņš prata iedvesmot cilvē
kus ar optimismu, ar vēlmi aktīvi 
līdzdarboties un ar “apetīti” uz pār
maiņām. Latvijas partijām ir viens 
no viszemākajiem biedru skaitiem 
eiropā, un tās līdz šai dienai nav 
atrisinājušas – vai arī negrib atri si
nāt – jautājumu, kā iesaistīt biedru 
vairākumu partiju darbā. Viņas ne 
prot izmantot digitālo technoloģiju 
kā ieroci vēlēšanās, lai maksimāli 
iesaistītu sabiedrību, kuŗā vairāk 
nekā 70% rēgulāri lieto tīmekli. 

partijas, kam lemta uzvara, izaug 
no vēlētāju gribas, nevis no līdeŗu 
interesēm. Ja vēlētāji neprot nofor
mulēt savu gribu, tad partijas sek
mē savas šaurās intereses, ar laiku 
zaudējot vēlētāju atbalstu. tāpēc 
rodas jaunas partijas ar līdzīgām 
ideoloģijām, tikai citā iepakojumā, 
kuŗā bieži vien slēpjas neprogno
zējama rīcība. 

Saskaņas vēlētāji ir skaidri iztei
kuši savu gribu – krievvalodīgo 
aizstāvība. tas ir stabils vēlētāju 
bloks. arī Nacionālai apvienībai     
ir savs stabils vēlētāju bloks, kuŗā 
diemžēl parādās sociālās neiecie  

 tī bas dīgļi. NA  tā arī nav spējusi 
sakārtot ar korupciju apaugušo 
Maksātnespējas administrāciju. 
Lat viešu vēlētāju griba ir sarežģī
tāka un ideoloģiski daudz grūtāk 
skaidri noformulējama. 

Vai jums jau ir skaidrs, par 
kuŗu polītisko spēku balsosiet 
un kādi ir priekšnoteikumi, lai 
jūs izvēlētos konkrētu partiju, 
par kuŗu atdot savu balsi?

es vēl neesmu izdarījusi savu iz 
vēli, par ko balsot, bet sekošu līdzi 
partiju padarītiem un nepadarī
tiem darbiem. Man ir svarīgi, ka 
tiek akcentēti sekojošie jautājumi: 
demografijas krize, augošā sociālā 
nevienlīdzība un neiecietība, kad 
beidzot tiks īstenotas reformas ve 
selības aprūpē un izglītībā. kaut 
gan situācija ar latviešu valodas 
vietu skolās un darbavietās ir uz   
la bojusies, prasība pēc krievu va 
lodā zināšanām darba sludi nāju

Līdz šim nevienu jaunu zvaigzni 
polītiskajā apvārsnī neesmu saska
tījusi. Latvijā sabiedrība noveco, 
noveco arī Saeima. Jaunu polītiķu 
rezerves soliņš ir kļuvis īsāks. ag 
rāk vismaz Tautas partijā ienāca 
gados jauni cilvēki, kuŗi gribēja 
polītikā taisīt karjēru un kļūt ba   
gā ti, tāpat kā andris Šķēle. Diemžēl 
viņi samaitāja savu reputāciju, jo   
uz viņiem krita neētiskas polītikas 
ēna. Jaunajai paaudzei polītika ir 
kļuvusi atbaidoša, daudzi arī ir 
emigrējuši. Nav arī vairs ko pārdalīt. 
eiropas Savienības naudas sarūk, 
un vienīgais lielais un naudīgais 
projekts, Rail Baltica, tiek cieši pār
raudzīts. 

es Latvijas polītiķos nejūtu to 
sajūsmas uguntiņu acīs, kas vaja
dzīga, lai ar uzviju ievestu Latviju 
tās otrajā Simtgadē. Nav spilgtu 
uznācienu, unikālu piedāvājumu. 
Mums vismaz ir savi “eiropas cil

interesēm, kas financē viņu atra ša
nos Saeimā. Viņu atkarība no Sa 
eimā saņemtās algas un privilē ģi
jām, vēlme tikt atkal ievēlētiem 
padara viņus neefektīvus kā tautas 
aizstāvjus. Viņiem trūkst drosmes 
riskēt ar savu karjēru, lai stāvētu 
pāri partiju šaurām interesēm.

esmu arī novērojusi, ka pilso
niskā sabiedrība nav vairs tik uz 
stājīga kā agrāk prasīt atbildību no 
polītiķiem, kuŗi aizvien biežā izvai
rās tikties ar nevalstisko organizā
ciju pārstāvjiem. atklātība likum
došanas procesos turpina klibot un 
nekad nav attīstījusies tādā līmenī 
kā Britu parlamentā, kur opozīcija 
uzstājīgi sauc pie atbildības Minis
tru kabinetu. Latvijā Saeimas sēžu 
zāle ir tukša, kad tiek sniegtas atbil
des opozīcijai.

Cik lielā mērā un kā ārzemju 
latviešu organizācijas un individi 
var ietekmēt Latvijas polītiku? 
Vai tās šobrīd dara visu iespēja mo?

Jau vairākkārt esmu teikusi, ka 
man ir nepieņemams pretru nīgais 
un nepārdomātais ārzemju latvie 
šu raksturojums – “globālais lat
vietis.” Mani nepatīkami pārstei  
dza kultūras ministres Daces Mel
bārdes sajūsma par šo izteicienu, jo 
galu galā viņa pārstāv Nacionālo 
apvienību, kas ir krasi nostājusies 
pret globālizāciju. “Globālais pilso
nis” oficiāli tiek raksturots kā cil
vēks,  kuŗš veido savu identitāti glo
bālā sabiedrībā, nevis kopā ar kādu 
nacionālu valsti. Mums, pasaulē 
dzīvojošiem latviešiem, ir sava at 
deve Latvijai, it sevišķi drošības aiz
stāvības ziņā, un, ja Latvija ir gatava 
pieņemt mūsu pieredzi un zinā
šanas, daudzi no mums ir gatavi 
atgriezties Latvijā un tur strādāt. 
taču ir naīvi domāt, ka mēs nesam 
to pašu atbildības nastu,  ko Latvijas 
iedzīvotāji, un ka attālinātā veidā 
mēs būsim tie, kuŗi iecels Latviju 
saulītē.

Lai būtu ietekme polītikā, ir va 
jadzīga aktīva līdzdalība un nau da. 
Cik no 370 tūkstošiem  ārzemēs 
dzī vojošiem latviešiem ir Latvijas 
polītisko partiju biedri? Cik no 
viņiem ziedo Latvijas polītiskajām 
partijām? Cik no viņiem kandidēs 
vēlēšanās? Cik no viņiem balsos   
13. Saeimas vēlēšanās?

12. Saeimas vēlēšanās tikai 26% 
(aSV 11%) no balsstiesīgiem ār 
val stīs dzīvojošiem latviešiem, gal
venokārt no Lielbritanijas, pieda
lījās vēlēšanās. Ja nav aktīvas polī
tiskās līdzdalības, nav ziedojumu, 
nav ievērojams balsu skaits, – nav 
arī ietekmes. Skarbi, bet patiesi! tā 
ir ārzemju latviešu un viņu orga ni
zāciju reālitāte.

Vēl nav par vēlu, ja gribam celt 
savu polītisko redzamību Latvijā. 
Vislabākās izredzes ir eiropas lat
vie šu apvienībai, kuŗai ir plašs 
biedru skaits ar ciešu un rēgulāru, 
atgriezenisku saikni Latvijā. eiro 
pā notiek spraigas diskusijas par 
Latvijas un ārzemju latviešu nā 
kotni, un tādi cilvēki kā elīna pinto 
un kristīne Saulīte, jaunā pBLa val
des priekšsēde, bīda Diasporas li 
kumu, kas varētu kļūt par Latvijas 
Simtgades polī tisko testamentu. Šo 
aktīvitāti un uzstājību jūt polītis kie 
spēki Latvijā un kļūst atsaucīgāki 
uz ārzemju latviešu prasībām. Vē  
lē šanu iecirkņu skaits ārvalstīs ir 
pa  lielināts no 97 uz 115 iecirkņiem. 
Mēs arī varam balsot pa pastu. 

Kādi esam un kurp iesim?
Sabiedriskā darbiniece un polītiķe Vaira Paegle intervijā Ligitai Kovtunai

Vaira paegle: “Piedaloties vēlēšanās, mēs izmantojam 
mums dotās privilēģijas, izpildām mūsu pienākumus 
pret Latvijas valsti un vairojam savas polītiskās ietek
mes iespējas. Neatdosim Latvijas nākotni naidīgiem 
spēkiem! Pierādīsim, ka esam na  cionālas valsts, 
Latvijas, pilntiesīgi pilsoņi, nevis amorfais “globālais 
latvietis.” Iesim un balsosim 13. Saeimas vēlēšanās!”

mos ir neatbilstoša starptautiskajai 
praksei un krieviski nerunājošo 
latviešu interesēm.

Man arī ir svarīgas personības,  
kas ir pierādījušas sevi darbos un 
nav pārkāpušas polītiskās ētikas 
normas.

Latvijas neatkarības atjaunoša
nas 28 gados ir bijušas 14 valdības. 
tās ir kritušas tāpēc, ka varas elite 
nav spējusi sadalīt ekonomiskās 
ietekmes sfēras. tagad ZZS sola 
“stabilitāti” kā galveno piedāvā
jumu. Man tas vairāk liekas kā 
“business as usual” (darbošanās kā 
parasti) bez nākotnes vīzijas, kas 
iezīmē Latviju kā neatņemamu 
Ziemeļvalstu sastāvdaļu. No Jau 
nās Vienotības es gribu dzirdēt 
skaidru atbildi, kāpēc tā  pēc 2014. 
gada vēlēšanām atdeva  savas līdeŗa 
pozīcijas ZZS un kāds pamats 
do māt, ka, nokļūstot līdzīgās po  zī
cijās 13. Saeimā, šāds scenārijs ne 
atkārtosies?

Vai esat pamanījusi jaunus vār
dus Latvijas “polītiskajā zvaig  
z nājā”?

vēki” vadībā, ar labām svešvalodu 
zināšanām un labiem sakariem 
eiropā – Valdis Dombrovskis, ed 
gars Rinkevičs un krišjānis kariņš 
no Jaunās Vienotības. Neredzu arī 
uguntiņu Jāņa Bordāna, Jaunās 
kon servātīvas partijas līdeŗa, acīs. 
Viņš visnotaļ ir godīgs un inte
liģents cilvēks, bet ne pārliecinošs 
savu ideju nesējs. to pašu var teikt 
par Māri Graudiņu un Robertu 
putni no Progresīvajiem – viņiem 
vēl sevi jāpierāda kā rīcībspējīgus  
cilvēkus, kuŗi vieš pārliecību, ka 
spēs iekustināt purvājā iestigušo 
Latvijas valsts pārvaldes pajūgu. 
Ceru, ka līdz oktobrim guntiņas 
iedegsies šo polītiķu acīs, lai sapu
rinātu pelēcīgo polītisko vidi!

Kādas, jūsuprāt, ir lielākās, rup   
j ākās šodienas polītiķu kļū das?

Mūsdienu polītiķu rupjākās kļū
das ir nelokāma pašapmierinātība 
un nevēlēšanās atzīt savu vainu, it 
sevišķi ētikas pārkāpumos, aizbil
dinoties ar absurdiem skaidroju
miem. tāpat kā agrāk, tikai rafi
nētāk, polītiķi turpina kalpot tām 
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Vispirms – vēlreiz liels paldies 
par atbalstu avīzei Laiks,  kas 
bijis līdz šim pats lielākais tās 
vēsturē – jūs uzdāvinājāt 100 
gada abonementus!

kā gan citādi! Nevar taču mei
teni tikai slavēt, bet nebučot... 
No  pietni runājot, – laikraksts ir 
ne tikai notikumu reģistrētājs, 
bet arī draugs un padomnieks. 
Šodienas latviskajai telpai ir pie
vienojies “piektais novads” – aiz
robežu latvieši, un tas šo latvisko 
telpu padara dziļāku, noturīgā 
ku un stiprāku. Rietumu kultūra 
ir varējusi veidoties bez polītis   
k iem ierobežojumiem, kas tāpēc 
ir nokļuvusi tālāk. Šodien šo kva
litāti varam pārvest uz mūsu dzim
tās zemes telpu. Un vēl – ja Lat
vijas tautieši ir vāji informēti par 
mu ms, kas dzīvojam ārpus Lat
vijas robežām, tad tas nozīmē, 
ka paši neesam pietiekamā mērā 
atstājuši to ietekmi, ko dod sa   
s ka re ar cita līmeņa kultūru. avīze 
ir tā, kas var šai ceļā palīdzēt.

 jūs esat palīdzējis Latvijai 
pavisam tiešā un konkrētā vei
dā – jūsu uzņēmums Allažos 
«Kokpārstrāde 98” ir kļuvis par 
lielāko nodokļu maksātāju si 
g  ul das novadā, kas turklāt no 
drošina visvairāk darbavietu – 
trīs simtus. Kā tas sākās?

 kad Latvija atguva neatkarību, 
vēlējos pielikt savu plecu. Līdz 
tam amerikā 45 gadus biju no 
darbojies ar siera ražošanas tech
noloģijām – pēc mana patenta, 
ko izveidoju 1971. gadā Viskon
sinā, ražoja mocarella jeb picas 
sie ru ar mašīnu, kas saražo 3 tūk 
s tošus kilogramu produkta stun
dā. Līdz tam tas bija mazefektīvs 
roku darbs. kad ierados Latvijā, 
mēģināju veidot kaut ko līdzī  
gu, sāku meklēt iespējas pien
rūp nie cībā, eļļas linu audzēšanā, 
taču nebija sekmju. Beidzot 

Par sieru slazdā un latviešu spējām biznesā
Uzņēmējs Dr. Visvaldis Dzenis intervijā Ligitai Kovtunai

1995. gadā nopirku vienu bankā 
ieķīlātu kokzāģētavu allažos – 
no tā arī izauga mūsu uzņē
mums. Un vēl ļoti svarīgi bija tas, 
ka Latvijā man bija – un jopro
jām ir – uzticams biznesa partne
ris, mana brālēna Ludviga dēls 
Gunārs Dzenis. (Ludis bija mans 
labākais draugs kopš bērnības.)

Kā atradāt Gunāru? 
Būdams gaišs, zinātkārs un 

strādīgs jauneklis, Gunārs 1991. 
gadā atbrauca ciemos uz ame
riku un kādu laiku pastrādāja 
būvniecībā. Viņš tolaik Jelgavas 
Lauksaimniecības universitātē stu
dēja par būvinženieŗi. abi panā
cām kopīgu valodu un sākām 

strādāt. Man tiešām laimējās – 
Gunārs uzņēmumu vada pras
mīgi un atbildīgi. Nekad arī nav 
nācies iejaukties viņa darbā – 
mana rūpe bijusi nodrošināt va 
jadzīgos līdzekļus.

Nu jau Latvijā tapis vēl viens 
jūsu uzņēmums – siA Baltic 
Cit rus, Vaidavā, kas nodarbo 
jas ar ogu un dārzeņu pārstrā
di, izmantojot Latvijai rakstu  
rī gās cidonijas, aronijas un 
smil š ērkšķus.

esam tikai darbības sākumā 
un ceram, ka viss attīstīsies labi. 

esat Latgales dēls? 
 esmu dzimis Naujenē, beidzis 

Skaistas pamatskolu, tad Malna
vas lauksaimniecības skolu, bet 
manas vasaras pagāja tēva saim
niecībā Sventē. Sventes muižā arī 

2006. gadā nosvinēju savu 85 
ga  du jubileju – kopā ar brālēnu 
Ludi, jo mums ir tikai trīs nedēļu 
starpība...

Uz mīļo Latgali ikreiz, kad 
esmu Latvijā, iekārtoju trīs dienu 
braucienu. Sākam ar tomi, kur 
dzīvo mana radiniece Rūta an 
der sone, kuŗa raksta pagasta vēs
turi, tad iegriežamies Ilūkstē, 
Viļānos – tā teikt, kopjam rad 
nie cīgās saites. 

Kā jūs raksturotu biznesa vi 
di Latvijā, būdams pieredzējis 
tēv zemes uzņēmējdarbībā? 

 esmu uzmanīgs – teikšu tā. 
Īstenībā visu praktisko darbu pa 
veic Gu  nārs. es tikai raugos, lai 
viņam nebūtu jāgaida uz naudu, 
ja ir vajadzība investēt kādā jau
nā iekārtā vai technoloģijā.

Vai latvietis var būt labs uz 
ņēmējs? Mēdz teikt, ka tas nav 
īsti latviešu genās – vairāk ir 
dziedāšana un dancošana, un 
citas radošas izpausmes...

kā izrādās, esmu tikai daļējs 
latvietis – mana māte bija krievu 
lieltirgotāja  meita, manās dzīslās 
rit arī lietuviešu un prūšu asinis. 
Bet – mans vecaistēvs no Lietu
vas ap 1856. gadu ienāca Latvijā,  
asa rē, uzcēla smēdi, apprecēja 
kai miņu saimnieka meitu un kļu
va par bagātāko vīru tuvākajā 
apkaimē. 

protams, ne jau visi var būt uz 
ņēmēji, jo ne jau visi spēj strau ji 
pieņemt lēmumus, bet uzņē  
mēj darbībā tas ir svarīgi. “Labs 
de  guns” arī vajadzīgs. 

Vai esat arī kļūdījies? 
kā tad bez kļūdām! tās rodas, 

ja cilvēks ir pašpārliecināts. pā   
  r āk cieša pārliecība var arī novest 
pie nevēlamiem rezultātiem.

 savulaik jūs man iemācījāt 
vēl vienu atziņu – par velti ir 
tikai siers slazdā. Vai, būdams 
devīgs mecenāts, tomēr uzska
tāt, ka kaķim jādod nevis zivs, 
bet makšķere?

protams, jādod makšķere! tā 
pēc labprāt sadarbojos ar Vītolu 
fondu, kas palīdz jaunajiem lat
viešiem skoloties, turklāt dara to 
profesionāli un sekmīgi.

Meita Maija...

Visvaldis un sigrida šopavasar Allažos

... un sigrida reklamē Visvalža izgudrojumus (Turpinājums 9. lpp.)

Dr. Visvaldis Dzenis dzimis 1921. gada 2. jūnijā 
Naujenē, Latgalē. 1934. gadā beidzis pamatskolu 
Skaistā, 1939. gadā – Malnavas lauksaimniecības 
vi dusskolu. Trīs gadus studējis Jelgavas Lauksaim
niecības akadēmijā, agronoma gradu ieguvis 
Landwirtshawtliche Hohschule Hohenheim pie 
Štutgartes 1945. gadā, 1948. gadā turpat ieguvis     
Dr. agr. gradu. 1949. gadā – piensaimniecības meis
tara gradu pie Lehr und Forschungsanstalt Wangen 
am Bodensee.

1950. gada rudenī ieceļojis Amerikā un sācis pro
fesionālā darba gaitas pie Brunetto Cheese Co, Ņū 
džersijā. Izgudrojis trīs lieljaudas iekārtas siera ap 
strādei.

1988. gadā atgriezies Latvijā uz Tautas frontes 
kon gresu, pēc gada nodibināja uzņēmumu “Kok
pār strāde 98”, kas ir lielākais nodokļu maksātājs     
un darbavietu devējs Siguldas novadā.
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jūs bijāt pirmais no Ameri 
kas tautiešiem, kas pirms vai
rākiem gadiem atvedāt uz Lat
viju tik kuplu savu bērnu un 
mazbērnu pulku – 16 cilvēkus. 
Mazmeita Melisa arī strādāja 
Latvijā – Okupācijas mūzejā, 
“Kungu rijā” turaidā, Allažu 
uzņēmumā.

 Uzskatu, ka ir ļoti svarīgi, lai 
ārzemju latviešu bērni iepazītu 
Latviju tās īstenībā. Ļoti augstu 
vērtēju aLas rīkotos ceļojumus, 
un tomēr gribētos, lai bērni vēl 
arī gluži praktiski te padzīvotu 
un pastrādātu. Labprāt  tos pie
ņemtu mūsu kokpārstrādes uzņē
mumā, bet nevar, jo techniskās 
drošības noteikumi to neatļauj. 
taču Gunāra sievai evitai ir dārz
niecība Saulkrastos, kur daži bēr
 ni šovasar strādā. Ir svarīgi at 
rasties Latvijas  vidē, iepazīt vie
tējo mentālitāti. 

un tomēr – kas ir jūsu biz
nesa panākumu pamatā?

 Īsti nemaz nevaru izskaidrot... 
Bet, atskatoties uz manu dzīves 
ceļu, kādi skaidrojumi varbūt ro 
das. piemēram, atminos, ka va 
saras brīvlaikos bija jāstrādā tā 
sauktajā kokskolā – mums mā 
cīja un rādīja, kā koks no sēkliņas 
izaug, tad to uzpotē, tad taisa 
kroni utt. Jau pēc viena gada  
sava tēva īpašumā ierīkoju kok
audzētavu, kuŗā izauga 1500 ābe
lītes. Citugad atvedu mājās sugas 
aunu, vārdā Rietums, ko audzē
ju. Māsa savukārt atveda vistu  
un gaili... kad 1941. gadā  ienāca 
krie vi, tēvam atņēma pensiju, un 
viņš vairs nevarēja financēt ma 
nas studijas Jelgavas Lauksaim
niecības akadēmijā, kur biju 
pabeidzis pirmo kursu. tā kā 
spēlēju trompeti, iestājos pūtēju 
orķestrī un tiku pie stipendijas. 
1943. gadā, kad biju pabeidzis 
trīs kursus, nāca iespēja pieciem 
studentiem doties pabeigt aug  
s tāko izglītību Vācijā, un es tur 
tiku! 1945. gadā jau biju ieguvis 
agronoma gradu, tad 1948. gadā – 
doktora gradu, bet 1949. gadā – 
piensaimniecības meistara aplie
cību. Vienlaikus nodarbojos ar 
illustrētu vārdnīcu izdošanu lat
viešu izceļotājiem, kas lielākoties 
svešvalodas nezināja. Uzaicināju 
profesoru Blesi palīgā pie redi ģē
šanas, Sigismunds Vidbergs uz 
zī mēja illustrācijas, un nodrukāju 
un pārdevu 30 tūkstošus eksem
p lāru. Uz ameriku devos 1950. 
gadā bez parādiem. amerikā, 
Ņujorkā, latviešu dievkalpojumā 
iepazinos ar kādu vīru, kas strā
dāja itaļu sierotavā, un viņš man 
pastāstīja, ka tur nevarot pieražot 
tik daudz siera, cik pieprasa... 
Savas īrētās mājas pagrabā uz 
taisīju modeli mašīnai, kas “iz 
meta” četrus siera gabalus mi 
nūtē. tad braukāju ar to mašīnu 
apkārt un piedāvāju klientiem. 
Sapratu, ka man trūkst mecha
niķa zināšanu, un trīs gadus no 
strādāju, mācoties virpot, frē z ēt 
utt. Nu varēju uzlabot savu 
mašīnu.

Kad nopelnījāt pirmo mil
jonu?

pēc 15 gadiem.
esat jau arī ļoti “vecmodīgs”, – 

tikai viena sieva visu gaŗo mū 
žu! Kāda ir jūsu laimīgās lau
lības formula?

Jāprasa sievai! Sigrida ir mans 
uzticamākais draugs manā dzīvē. 

sigrida. esmu bijusi ne tikai 
draugs, bet arī sekretāre, kasiere, 

grāmatvede. Četri bērni ģime  
nē – tas nozīmē, ka viss laiks ir 
ļoti aizņemts, bet, kopā turoties, 
esam tikuši pāri visām grūtībām.

 Kā jūs atradāt viens otru? 
Visvaldis. Vācijā, eslingenā, 

no  tika ļoti rosīga latviešu sabied
riskā dzīve – izstādes, koncerti, 
teātri, tirdziņi. Vienā no tiem 
nopirku tautisku lādīti par 400 
markām, bet to apbrīnoja arī 
vie na skaista meitene. teicu: “tā 
jau ir nopirkta, jaunkundz!...”

sigrida. tā lādīte joprojām 
stāv mūsu grāmatplauktā.

Visvaldis.  Otrreiz satikāmies 
Štutgartē uz perona, un jaunā 
dāma pastāstīja, ka dikti mīlot 
operu. pavadīju viņu mājās, bet 

otrā dienā biju klāt ar divām 
operas biļetēm.

 sigrida.  es biju beigusi eslin
genas latviešu ģimnaziju un Štut
gartē studēju bioloģiju. Ļoti gri
bēju studēt medicīnu, bet vietu 
vairāk nebija... tā nu esam kopā 
laimīgi visus šos ilgos gadus.

Par uzņēmumu 
“Kokpār strā de 98”

kad pēc vairāk nekā desmit 
gadiem ierodos allažos, uzņē
muma territorijā apmaldos – viss 
pārvērties līdz nepazīšanai. Vis
apkārt lieli angāri, dēļu krāvu 
mi, zaļas saliņas ar baltiem bēr  
z iem. Divstāvu kantora ēka vēl 
nav sapucēta līdz pilnībai, un tas 

liecina, ka uzņēmuma prioritāte 
ir ražošana. toties ēkā ir strād
nieku ēdnīca – estētiska, skaisti 
iekārtota, skan latviešu mūzika 
un laipni saimnieki mūs pacienā 
ar ļoti garšīgām pusdienām. Līdz 
nepazīšanai pārvērties arī pir
mais cechs, kuŗā toreiz strādāja 
daži vīri. Uzņēmums darbību 
1998. gadā sāka ar pieciem dar
biniekiem, 2005. gadā strādāja 
30, bet tagad uzņēmums dod 
dar bu 300 cilvēkiem. pa plašo 
ražotni mani izvadā direktora 
asistents roberts sockis, savu
laik Vītolu fonda stipendiāts, pār
liecinošs, zinīgs un par savu dar
bavietu lepns jauneklis. Viņš pa 
rāda modernās noliktavas, kur 

pareizā klimatā un atbilstoši la 
bākajiem nozares standartiem 
iepakoti klientus gaida gatavie 
materiāli, kas aizceļos uz eiro 
pu, Skandinaviju, nedaudz arī uz 
Lietuvu un Igauniju. Latvijas 
tirgū paliek vien 2% produk 
cijas. kāpēc tik maz? Roberts 
paskaidro: “Mūsu mašīnas ražo 
tādos apjomos, ka Latvijas tirgus 
to nevar paņemt pretī, piemē  
r am, lai iekārtotu vienu divstāvu 
māju, vajag apmēram 300 metrus 
grīdlīstu, bet mēs šo apjomu sa 
ražojam apmēram 20 minūtēs.” 

Ražotnē ir arī krāsošanas cechs, 
kuŗā nemaz necērtas acīs krāsu 
smārds, – krāsas ir mo  dernas, “uz 
ūdens bazes” daudzi procesi ir da 
torizēti, klusi dūc žāvēšanas kam
eras un smaržo koks. Citā territo
rijas stūrī sapakotas skaidu brik
etes (jo te ir bezatkritumu ražo ša
na), kas tiks pārdotas ei  ro piešiem 
kamīnu kurināšanai.

“kokpārstrāde 98” ir Latvijā 
lielākais kokmateriālu pārstrā 
des uzņēmums ar 100% latviešu 
kapitālu un apgrozījumu 25 mil
joni eiro gadā!

Gunārs Dzenis, uzņēmuma 
vadītājs:

“tā tiešām bija liktenīga veik  
s me, ka satikāmies ar Visvaldi. Sā 
kums – kā ikviens sākums – nebija 
viegls, 2014. gadā ražotne pārdzī
vo ja ugunsgrēku, taču, sav starpēji 
uzticoties, ar Visvalža financēju mu 
un pieredzi esam tur, kur esam. 
peļņu ieguldām  ra  žošanā, meklē
jam jaunus tirgus, veidojam Rietu
mu kultūrai atbilstošu biznesa vidi 
un nu jau varam lepoties ar to, ka 
esam lie lāko nodokļu maksātāju 
un dar badevēju vidū, varam at 
balstīt sabiedriskos mērķus.”      

Gunārs Dzenis: “tā tiešām bija liktenīga veiksme, ka satikāmies 
ar Visvaldi.”

Visvaldis (pa labi) kopā ar kollēgu pie jaunās mašīnas

Vācijā izdotās vārdnīcas

“Kokpārstrāde 98” direktora asistents roberts sockis

(Turpināts no 8. lpp.)
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Krustvārdu mīklas 
(Nr. 21) atrisinājums 
Līmeniski. 1. Rom antika. 5. Ve  to. 

6. Sece. 8. Nasta. 10. Degā. 11. 
kariess. 12. Rīss. 16. Labot. 18. 
Dagda. 20. Inari. 22. tenkot. 23. 
Mēmele. 25. ausma. 26. Olita. 
27. esene. 28. auns. 30. Manevri. 
33. tufs. 37. adele. 38. eols. 39. 
Moto. 40. adisabeba.

stateniski. 1. Rozo. 2. Manna. 
3. Ikars. 4. asva. 5. Vāne. 7. eiks. 
9. Smilga. 10. Dalailama. 13. 
Saim nieks. 14. Stangas. 15. Ķi 
menes. 17. Butes. 18. Džoto. 19. 
amēba. 21. avene. 24. Ķibele.   
29. Unce. 31. abati. 32. Raele. 34. 
Fuko. 35. tisa. 36. Lima.
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13 14 15 16

17 18 19

20 21 22 23

24

25 26 27

28 29 30

31 32 33 34 35

36

37 38

39

40 41

Līmeniski. 5. kosmisks objekts 
ar intensīvu starojumu radioviļ
ņu diapazonā. 7. Holandiešu jū 
ras braucējs (16031659). 9. Liels 
papagailis. 10. pilsēta polijas vi 
dienē. 11. Graudu malšanas bla
kusprodukts. 12. apdzīvota vieta 
kocēnu novadā. 13. porains vul
kā niskais iezis. 15. Seno skandi
navu dzejnieki – dziesminieki. 
17. Sporta apavi. 20. Spāņu muiž
nieks. 22. Šaura, gara indiāņu lai

va. 24. krīkļi. 25. austriešu psī 
chiatrs, psīchologs (18561939). 
26. Dienēt kaŗaspēkā. 28. Mērin  
 s t rumentu sastāvdaļa. 31. Sporta 
spēle. 34. Meksikāņu rakstnieks 
(18731952). 36. Ierīce grauzdiņu 
gatavošanai. 37. pilsēta Italijas 
ziemeļaustrumos. 38. Novada 
centrs Latvijā. 39. Indīga čūska. 
40. Vidēja lieluma trauks. 41. 
Rup jas krāsotāju otas.

stateniski. 1. pie virsdrēbju 

ap  kakles piestiprināta galvasse
ga. 2. Spēļu kāršu suga. 3. Zivju 
skeleta kauli. 4. auduma krā so
šanas technika. 5. Skalbju dzim
tas krāšņuma augi. 6. pilsēta 
kur zemē. 7. Latviešu gleznotāja 
(dz. 1939. g.). 8. Ļoti skarba, asa . 
14. angļu fiziķis (18241907). 
16. Garīga dziesma. 17. ar oglek
li bagāts cietais kurināmais. 18. 
Daugavas pieteka. 19. Spožākā 
zvaigzne Jaunavas zvaigznājā. 21. 
Ir piemērots. 23. Franču glez
notājs (17711835). 25. Vieglā au  
to mobiļa virsbūves tips. 27. Izci
las spējas. 29. tara iesaiņošanai. 
30. Nevajadzīgas. 32. pareizticīgo 
svētbildes. 33. amerikāņu rakst
niece (18741946). 34. eritrejas 
galvaspilsēta. 35. Nāra Rietum
eiropas tautu mītoloģijā.

par Gulagu runājot ... Starp pir
majām piemiņas lietām Mūzeja 
vecajā ekspozīcijā bija tādi kā ci  ga
rešu rullīši. tie bija satīti tik tie šām 
no plāna cigarešu papīra, bet tos 
neviens nelietoja smēķēšanai. ta 
jos glabājās kāds liels noslē pums, 
kas doktoram Jānim Šnei deram 
būtu maksājis smagu sodu, ja kāds 
sargs tos būtu atradis pie viņa kra
tīšanā. 

Latvijā doktors Šneiders bija 
gal venais ārsts un ķirurgs Līvānu 
slim nīcā. Viņu ar ģimeni apcie ti
nāja 1941. gada 14. jūnijā un at 
šķīra no ģimenes. Viņš nokļuva 
vienā no daudzajām Gulaga soda 
nometņu vietām Vjatlagā uz aus 
t rumiem no Maskavas. Vjatlags 
at  radās kirovas apgabalā, un tas 
sastāvēja no daudzām mazām no 
metņu saliņām, punktiņiem “lag
punktiem,” kuŗos, vergu darbu 
darot un badamaizi graužot, mi 
tinājās kopā kādi 100 000 cilvēku. 
Dažādas tautības, visi numuri bez 
vārda, visi – noziedznieki vienkār
ši tāpēc, ka nebija padomju varai 
pareizie. Latviešiem Vjatlags ir cie 
ša nu un nāvesvieta. kā Vorkuta, 
kā Džezkazgana, kā Magadana, kā ... 

Man vienmēr licies zīmīgi, ka 
krievi vācu “lāgerus” sauc par “la 
ger” un saīsina uz “lag”. Diezin, 
kad krievi to no vāciešiem aizgu
vuši. Saka – ne visai sen. katrā 
ziņā sistēma līdzīga  – darbs un 
badamaize līdz nāvei. kuŗi gan 
mācījās no kuŗiem? 

Vienpadsmitajā Vjatlaga “lag
punktā” 1941. gada augustā kopā 

22. Cigarešu papīra baisie noslēpumi

ar 900 ieslodzītajiem latviešiem 
no  nāca dakteris Šneiders. Viņš strā 
dāja lazaretē, kuŗā ievietoja galve
nokārt tos, kuŗi jau bija slimi uz 
nāvi – bada un lipīgu slimību no 
mocīti. Dakteris Šneiders sāka lie
tot cigarešu papīru, lai atzīmētu 
tos latviešu vīriešus, kuŗi aizgāja 
bojā. No 1941. gada augusta līdz 
1942. gada jūnijam viņš sīkiem, 
sīkiem burtiņiem pierakstīja 407 
mirušo latviešu vārdus. pado mā
sim – desmit mēnešos vairāk ne 
kā 400! katru dienu vairāk nekā 
viens bojāgājušais. Gandrīz puse 
no 900 latviešiem. Un tas bija tikai 
pirmais Gulaga gads.

Dakteris Šneiders uzdrīkstējās. 
Viņš darīja, ko nedrīkstēja darīt. 
ko vajadzēja darīt slepeni. Un ko 
vajadzēja slēpt. Stāsta, ka reizēs, 
kad nākusi sargu inspekcija, viņš 

rullīti kā cigareti aizlicis pavisam 
drošā vietā – aiz auss, kur neviens 
to nemeklējis. tas varbūt tā nav, 
bet noteikti varēja būt. Mūzejā ir 
daudz liecību, kā slēpa dienas grā
matas un dārgas piemiņas lietas. 
Dienasgrāmatas rakstīja uz drēbes 
un iešuva oderē. Mūzejā ir rokas
somiņa, kuŗas oderē paslēpts Lat
vijas karodziņš. 

Dakteris Jānis Šneiders izdzī vo
ja. Izdzīvoja viņa baisais saraksts 
kā trausls kapakmens tiem, kuŗi 
aizgāja bojā Gulaga archipelāga 
neskaitāmajās salās un punktos. 
Vi  ņiem dakteris Šneiders sagla
bāja vārdus. Bet daudziem nav 
vārdu. tikai ieslodzītā numurs uz 
satrunējušas koka plāksnītes. 

Dakteri Jāni Šneideru (1904 – 
1988) atbrīvoja 1956. gadā. Viņa 
saraksts nokļuva atklātībā tikai 

atmodas laikā. tagad tas restau
rēts, kā man stāsta. Ceru, ka tas arī 
jaunajā ekspozīcijā uz plānā pa 
pīra liecinās par viņa kluso varoņ
darbu.

Par Latvijas Okupācijas mū 
zeja darba laikiem var uzzināt 
Mūzeja mājaslapā: http://okupa-
cijasmuzejs.lv/lv/. turpat var arī 
uzzināt par Mūzeja ekspozīciju 

Čekas galvenajā mītnē “Stūra 
mājā” un iespēju gida pavadībā 
apmeklēt cietumu, ko tur Čeka 
iekārtoja 1940. gadā. Gan pagaidu 
ekspozīcija Raiņa bulvārī 7, gan 
“Stūŗa mājas” ekspozīcija un cie
tums Brīvības ielā 61 atvērti 7 die
nas nedēļā. 

Latvijas Okupācijas mūzeja 25 
gadu svinības notiks 27. jūnijā.

Nākotnes nama celtniecības darbi sāksies jau šovasar. Vēl iespējams 
nodrošināt vietu sarakstā, ko guldīsim pamatakmenī, ziedojot ekspozīcijas 
un Mūzeja iekārtošanai Nākotnes namā:

LATVIJĀ. “Latvijas Okupācijas mūzeja biedrība”, Reģ. nr. 40008018848, AS “SEB 
banka”, SWIFT: UNLALV2X , Konta Nr.: LV67UNLA0002400700517

ASV. Čeki rakstāmi OMFA (ja vajag, ar ziedojuma mērķa norādi) un sūtāmi Ilze Resnis, 
10930 Nollwood Drive, Chardon, OH 44024. Ziedotāji saņem kvītis nodokļu atlaidēm. 

KANADĀ. Čeki rakstāmi LRDF (Latvian Relief and Development Fund) ar atzīmi 
“Okupācijas mūzejam” (ja vajag, arī ar mērķa norādi) un sūtāmi: Dagnija Staško, 16 Elter-
water Ave, Nepean, ON K2H5J2. Ziedotāji saņem kvītis nodokļu atlaidēm.

AUSTRĀLIJĀ. Čeki rakstāmi (pievienojot mērķa norādi) un sūtāmi mūzeja pārstāvei: 
Ināra Graudiņa, 141 Darley Road, Randwick, NSW 2031.

LIELBRITANIJĀ. Čeki rakstāmi (ja vajag, ar mērķa norādi) un sūtāmi mūzeja pār-
stāvei: Inese A. Smith, 36 Fairmount Drive, Loughborough, LE11 3JR vai (ar mērķa norādi) 
“Latvian Educational Foundation”, Catthorpe Manor, Catthorpe, Leicestershire LE17 6DF.

jaunatnes starptautisko programmu aģentūra aicina ikvienu 
Latvijas jaunieti, kuŗam 1. jūlijā būs 18 gadu, izmantot eS iniciātīvu 
DiscoverEU. tā ļaus eiropas jauniešiem (15 000) saņemt ceļošanas 
pasi un no 9. jūlija līdz 30. septembrim iepazīt paša izvēlētu eiro
pas valsti. pieteikšanās tiešsaistē no 12. jūnija plkst. 12 līdz 26. jū 
nijam plkst.12 http://europa.eu/youth/discovereu_lv. Vispirms jāie
va da personas dati un jāsniedz informācija par iecerēto ceļojumu. 
tad būs jāatbild uz 5 jautājumiem par 2018. kā eiropas kultūras 
mantojuma gadu un eS iniciātīvām jaunatnei. atbilde vēl uz papild
jautājumu ļaus eiropas komisijai izvēlēties labākos jaunos ceļotājus. 

Vidusskolēnu apmaiņas organizācija “Yfu Latvija” aicina līdz 
vasaras beigām pieteikties 10 viesģimenēm Latvijā, kas varētu 
uzņemt skolēnus (15 – 17 gadu) no Vācijas, Šveices un Igaunijas. tā 
būs iespēja palīdzēt ārvalstu jaunietim iepazīt Latviju, apgūt lat    
viešu valodu un kļūt par labu draugu arī pašu bērnam. Informācija: 
www.yfu.lv, tālrunis:+371 27706596, epasts: info@yfu.lv. 

Latvijas simtgadei veltītais fonds “1836” 21.  jūnijā plkst. 20 Va 
saras saulgriežos rīko akciju “izgaismo Latviju!”, aicinot pulcēties 
pie Latvijas pierobežas 81 pašvaldības izveidotajiem ugunskuriem. 
Izvēlies savējo: www.izgaismolatviju.lv. paņemot līdzi savu malkas 
pagali, plkst. 21 stiprināsim kopīgo uguni un izdziedāsim spēka 
dzies mas, bet plkst. 22 visā Latvijā vienosimies kopīgā Latvijas valsts 
himnas dziedāšanā. 

Latvijas Dabas mūzejā rīgā no 13. līdz 17. jūnijam būs skatāma 
“Krāšņā peoniju balle”, kas veidota sadarbībā ar Rīgas Dārzkopības 
un biškopības biedrību. peoniju izstāde ir viena no skaistākajām un 
gaidītākajām vasaras ziedu izstādēm, kur eksponēti vairāk nekā 200 
šķirņu ziedi, kas pielāgoti augšanai un ziedēšanai Latvijas apstākļos.

Mālpilī no 14. līdz 16. jūnijam notiks Latvijas jaunsardzes va 
saras sporta spēles. 14. jūnijā dosies gājienā uz Saules kalnu, kur go   
dinās 1941. gada 14. jūnija komūnistiskā genocīda upuŗu piemiņu. 

Latvijā no 7. līdz 9. jūnijam, piestājot Bauskā, rīgā un Ainažos, 
viesojās eiropas Minimālo ienākumu tīkla (eMiN) eksperti. tajā 
ir apvienojušās 32 eiropas valstu nevalstiskās organizācijas, kas ir 
iesaistītas nabadzības novēršanā, tostarp eapNLatvija, kopā ar 
pārvaldes iestādēm, sociālajiem partneriem, pētniekiem un eksper
tiem. Viņi jau 28. aprīlī aizsāka informātīvu ceļojumu no Briseles pa 
eiropas valstīm ar eMIN autobusiem. tiek vākti paraksti petīcijai 
par to, lai eiropā tiktu noteikts un nodrošināts adekvāts minimālā 
ienākuma apmērs ikvienam iedzīvotājam. 

Daugavpils pilsētas domi un lidostu 6. maijā darba vizītē ap 
meklēja potenciālie investori no turcijas. Lidosta atrodas Locikos 
(12 km no Daugavpils), kur ir divi skrejceļi 1 000 un 2 500 m garumā, 
kā arī ēkas. pag. gs. 60. gadu vidū un līdz 80. gadu otrajai pusei vasarā 
starp Daugavpili un Rīgu bija seši rēgulāri reisi dienā. 90. gadu 
sākumā lidostas territorijā tika izveidots militārais aerodroms, bet 
vēlāk iestājās klusums. Šobrīd lidostas uzturēšanā tiek ieguldīti 
140 000 eiro gadā. 

Īsziņas sagatavojusi Valija Berkina
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www.nekropole.info!
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LeLBāL sinode Vācijā

Latviešu evaņģeliski luteriskās Baznīcas ārpus Latvijas (LeLBāL) 
sinodes notika Bonnā, Annabergā, no 30. maija līdz 3. jūnijam.  Pie
dalījās garīdznieki, draudžu darbinieki un viesi no latviešu draudzēm 
Vācijā, Beļģijā, Anglijā un Latvijā.  Mēs priecājāmies, ka uz noslēguma 
dievkalpojumu varēja ierasties mūsu Latvijas republikas vēstniece 
Vācijā V. e. inga skujiņa // Foto: Miķelis Reichmanis

Juta ir dzimusi bēgļu nometnē 
Vācijā un tagad dzīvo Lielbri ta
nijā. 1990. gadā viņa pirmo reizi 
apciemoja Latviju. Šo vaina gu 
Juta ir glabājusi vairāk nekā 20 
gadus par dārgu piemiņu no Lat
vijas dziesmu svētkiem. Juta da 
lās savā lielajā pārdzīvojumā 
kopkoŗa koncerta laikā: 

“Tas bija skaisti. Mēs sēdējām 
pirmajā rindā, raudājām četras 
stundas.... Un tad uz beigām kāda 
meitenīte noskrēja no pašas aug
šas, noņēma savu vainadziņu, 

Mēneša priekšmets jūNijs
uzlika man uz galvas un teica: 
“Tas jums, tāpēc ka jūs jūtat 
mums līdzi!” Nu tas nav izsakāms 
vārdos – tas pirmais brauciens.”

Vienreizēja satikšanās
1990. gadā ārzemju latviešu 

koŗi un deju kopas pirmo reizi 
piedalījās Vispārējos dziesmu un 
deju svētkos Rīgā. tas bija vien
reizējs pārdzīvojums visiem svēt
ku dalībniekiem un skatītājiem, 
īpaši ārzemju latviešiem – dejot 
un dziedāt kopā ar Latvijas gru

hamiltonas Daugavas Vanagu tautas deju kopa „Vainadziņš” no 
Kanadas piedalās dziesmu svētku gājienā rīgā 1990. gadā.

juta Džarvisa (Jarvis) ar vainadziņu, ko viņai uzdāvināja dziesmu 
svētku noslēguma koncerta laikā 1990. gadā.

pām un koŗiem, gūstot neaiz
mirstamo sajūtu, ka arī viņi ir 
daļa no daudz lielākā kopuma – 
visas latviešu tautas. Latvijā viņi 
tika uzņemti ar gavilēm. Dau 
dz iem trimdas latviešiem šī bija 
arī pirmā ciemošanās vai atgrie

ša nās Latvijā. kas par laimi to 
pie dzīvot! 

Mūzeja “Latvieši pasaulē” krā
jumā glabājas priekšmeti, foto
grafijas un intervijas par ārzem
ju latviešu piedalīšanos dzies 
mu svētkos Latvijā un ārpus tās. 

Mūsu lielā māsa

iNGrīDA PāVuLāNe
* 1935. gada 9. jūlijā Rīgā

† 2018. gada 20. maijā Stokholmā

Aklums, sāpes un bailes, miesu un dvēseli moka,
Dzīvei jēga zuda, dziesma apklusa Šaisaulē.
Bet dziedi, dziedi un mūžīgi, mūsmāsiņ`,
Dziedi, bez rūpēm, tur Viņsaulē!

Sēro
brālis un māsas ar ģimenēm

radi un draugi plašajā pasaulē
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LAtVijA
rīgas evanģeliskās draudzes diev

kalpojums 8. jūlijā plkst.13 Rīgā, 
akas ielā 13 (ar kafijas galdu un svēt
dienas skolu). 22. jūlijā dievkalpo
jums plkst.13 Rīgā, akas ielā 13 (bez 
kafijas galda un svētdienas skolas). 
iesvētes mācība: visi interesenti ir 
laipni aicināti pieteikties uz draudzes 
organizēto iesvētes mācību. pietei ku
mus, lūdzu, sūtīt uz info@redraudze.lv

ANGLijA
izstāde “Latvijas simts gadu vēs

ture karikatūrās” kārdifā, 7. – 21. jū 
ni jam, plkst. 18 Sv. Deivida zālē (St. 
David’s Hall, Level 2, 911 The Hayes, 
Cardiff CF10 1AH, UK). pēc izstādes 
atklāšanas notiks slavenās Latvijas vi 
jol nieces Baibas Skrides koncerts kopā 
ar BBC Velsas Nacionālo orķestri. Iz 
stāde būs apskatāma līdz 21. jūnijam, 
pēc kuras tā tiks nogādāta uz nākamo 
apvienotās karalistes pilsētu.

Gērnsija: 18. jūlijs – 17. augusts  
Guernsey Airport, La Villiaze, Guern
sey GY8 0DS

Liverpūle: 23. augusts – 3. septem
bris The Shed, Baltic Creative CIC,     
49 Jamaica St, Liverpool L1 0AH, UK

edinburga: 2. – 14. oktobris, School 
of Languages, Literatures and Cultu
res, 50 George Square, Edinburgh EH8 
9LH, UK

Glāzgova: 17. – 30. oktobris St. An 
drews Building, Glasgow University, 20 
Eldon St, Glasgow G3 6NH, UK

ņūkāstla 9. – 14. novembris New cas
tle Central Library, 33 New Bridge St W, 
Newcastle upon Tyne NE1 8AX, UK

aicina Latvijas vēstniecība. tuvāka 
info:www.facebook.com/LVembassyUK

DieVKALPOjuMi
Londonā, St. James’s Church Picca

dilly, London, W1J 9LL, 17. jūnijā 
plkst. 14.30 aizvesto piemiņas dienas 
dievkalpojums. Dievkalpojumā spre
diķos bīskape Jāna JērumaGrinberga. 
Dievkalpojumu kā ierasts organizē 
Baltiešu padome Lielbritanijā.

rietuMANGLijAsVeLsAs 
DrAuDZe, prāv. andris abakuks

Almelijā, St. Mary’s Church, Al 
meley, Herefordshire HR3 6LB, otrdien, 
24. jūlijā, plkst. 14.30 kapu svētku 
dievkalpojums. pēc dievkalpojuma 

bijušās Latviešu mājas apmeklējums.
ZieMeĻANGLijAs DrAu DZe, 

māc. D. Vāvere
Bradfordā, Vācu baznīcā (The Ger

man Protestant Church), 29 Great Hor
ton Rd, Bradford, BD7 1AA, svēt dien, 
17. jūnijā, plkst. 11 dievkalpojums.

ZVieDrijA
Līdz 6. oktobrī gaidāmajām             

13. Sa  ei mas vēlēšanām atlicis pus
gads. kā   da patlaban izskatās polītiskā 
situā cija Latvijā? kā orientēties pirms
vē lēšanu informācijas džungļos un iz 
darīt pār domātu izvēli? par šiem un 
citiem ak  tuāliem polītikas jautāju   
m iem uz tik šanos aicina Zviedrijas 
latviešu ap  vie nības polītiskā darba 
grupa sa  dar bībā ar Latvijas vēstnie
cību Zvied rijā.

VāCijA
DieVKALPOjuMi
Oldenburgā, Ohmstedes baznīcas 

draudzes namā, Butjadinger Str. 59, 
17. jūnijā plkst. 11 dievkalpojums. 
kalpo diak. L. Urdze, pie ērģelēm     
Dr. a. Rosenbergs. pēc dievkalpoju
ma ka  fijas galds.

BMX BrAuCēji KāPj uZ 
GODA PjeDestALA 

azerbaidžānas galvaspilsētā 
Ba  ku notiekošajās pasaules meis
tar sacīkstēs BMX riteņbraukšanā 
B16 konkurencē puišiem drāma
tiskā cīņā Niks rožukalns fini
šēja otrajā vietā, bet klāvs Lisov
skis bija otrais M25–29 konku
rencē. M30–34 grupā augsto tre
šo vietu izcīnīja Kristaps Ozo liņš.

Niks rožukalns uz goda pje
destala (vidū)

Savas pozicijas Niks saglabāja 
līdz pat finiša taisnes beigām, 
kad viņu drāmatiskā cīņā panāca 
un apsteidza ar pirmo numuru 
startējušais Francijas sportists 
tat jēns Lui Hin tsans. Latvietis 
finišēja otrajā vietā.

B14 jauniešu grupā līdz finā  
l am spēcīgā konkurencē aizkļuva 
“Mārupes” klubu ikdienā pārstā
vošais Mārtiņš Zadraks. Beidza
majā  braucienā Mārtiņam sestā 
pozicija. G14 meiteņu grupā aug 
s to ceturto vietu izcīnīja Līva Li 
zete Glāzere, kuŗa finālā prata 
izmantot pretinieču pieļautās 
kļūdas.

atzīstami rezultāti arī mūsu 
amatieru grupu sportistiem. 
M25–29 grupā līdz finālam aiz
kļuva divi latvieši – Klāvs Lisov
skis un Viesturs Morozs. Finālā 
jau no starta vadībā izvirzījās Li 
sovskis, kamēr Morozs atradās 
ārpus labāko četrinieka. Līdz pē 
dējai taisnei klāvs bija līderis, to 
mēr pēdējos metros viņu apstei
dza visus dienas braucienus uz 
varējušais nīderlandietis Robins 
Van Der kolks. Mūsu sportistam 

otrā vieta. tikmēr Viesturs Mo 
rozs finišēja piektajā pozicijā.

sPēKAVīru CīņAs
eiropas spēkavīru kausa izcī

ņas sacensībās polijā Latvijas 
pār stāvis Māris rozentāls svara 
katēgorijā līdz 105 kg visu vingri
nājumu summā izcīnīja pirmo 
vietu. 

Māris rozentāls

LAtVijAs futBOListi 
iZCīNA BALtijAs KAusu...

Latvijas vīriešu futbola izlase 
Viļņā ar rezultātu 1:1 (0:0) spēlēja 
neizšķirti pret mājinieci Lietu 
vas valstsvienību, ceturto reizi 
pēc kārtas izcīnot Baltijas kausu. 
Latvijas izlases rindās 46. minū 
tē vārtus guva aizsargs kaspars 
Dub ra, kuŗš šajā spēlē pildīja ko 
mandas kapteiņa pienākumus. 
Iepriekš mūsu futbolisti bija pār
spējuši Igaunijas komandu – 1:0 
(0:0).

Šajā turnīrā, kas pirmo reizi 
notika jau 1928. gadā, titulētākā 
komanda ir Latvijas izlase ar 13 
uzvarām, turklāt triumfēt izde   
v ies jau ceturto reizi pēc kārtas 
(2018., 2016., 2014. un 2012. ga 
dā).10 uzvaras ir Lietuvai, bet 3 
reizes turnīrā triumfējusi Igau
nija. Latvijas valstsvienība Starp

tautiskās Futbola federāciju aso
ciā cijas (FIFa) rangā atrodas 
139. vietā, Lietuvas izlase ir 133. 
pozicijā.

... Bet ZAuDē 
AZerBAiDžāNAi

Latvijas futbola izlase Dauga
vas stadionā pārbaudes spēlē ar 
1:3 (0:1) zaudēja azerbaidžānas 
valstsvienībai, piedzīvojot pirmo 
neveiksmi sava jaunā galvenā 
tre neŗa Miksu pātelainena vadī
bā. Latvijas izlases labā goda vār
tus pēdējās sekundēs iesita Ro 
berts Uldriķis, kuŗam tie bija 
pirmie vārti valstsvienībā. Savu
kārt azerbaidžānas sastāvā ar 
vār tiem šajā spēlē izcēlās Medve
devs, Imamverdijevs un Mah
mu do. Miksu pātelainens trešajā 
spēlē jūnijā deva iespēju treša 
jam vārtsargam – pret Igauniju 
un Lie tuvu spēlēja andris Vaņins 
un kaspars Ikstens –, bet tagad 
laukumā tika sūtīts Spartaka 
vārtsargs Jevgeņijs Nerugals. pā 
telainens pēc zaudējuma azer
bai džānai ar 1:3 bija neapmie
rināts par spēles gaitu un rezul
tātu un solīja atrast iemeslus, kā 
pēc tā iznāca, taču arī uzskaitīja 
pozitīvos ieguvumus no visām 
trim pārbaudes spēlēm šomēnes. 
“protams, ka neesam priecīgi, 
nevaram pieņemt šādas spēles. 
pirmajās divās spēlēs sniegums 
bija labs, cerēju, ka trīs jūnija 
spēļu seriju pabeigsim uz augstas 
nots, saglabājot tādu agresīvitāti 
kā pirmajās divās spēlēs, tomēr 
bija pilnīgi pretēji – mēs it visā at 
 palikām no pretiniekiem. Jāatrod 
tam iemesli. Šādas spēles nedrīkst 
būt.” 

Latvijas vienībā spēlēja: Neru
gals, Dubra, tarasovs, Gabovs, 
Maksimenko, Fertovs (Hmizs 
75. min.), toress (kamešs 46. min.), 
J. Ikaunieks, Rugins (kļuškins 
46. min., Savaļnieks 88. min.), 
karašausks (a. Višņakovs 68. 
min.), Šabala (Uldriķis 68. min.).

*

Jaunais Latvijas izlases kaptei
nis Andris Vaņins pagājušā gada 
izskaņā trešo reizi pēc kārtas un 
piekto kopumā tika atzīts par 
valsts labāko futbolistu, taču 
da  žu mēnešu laikā daudz kas ir 
mainījies – Vaņins pēc treneŗa 
maiņas ir nosēdināts rezervē 
savā klubā Zürich, bet kas zina, 
cik drošas būtu viņa pozicijas 
izlases jauno treneŗu skatījumā, 
ja uz Baltijas kausu pēc labas se 
zonas būtu atbraucis pāvels 
Šteinbors. Vaņins plinti krūmos 
nemet un intervijā portālam 
Sportacentrs.com sacīja, ka jo 
pro jām ir izsalcis pēc futbola un 
pēc spēlēšanas un ka nākamsezon 
vēlas atkal būt pirmais numurs. 
Lai arī kuŗā klubā tas būtu.

LAtVijAs VOLejBOListi 
uZVAr

eiropas volejbola līga ir sada
līta divos līmeņos – Latvija ir 
viena no astoņām valstīm, kas 
spēlē zemākajā – Sudraba līgā. 
Latvijai ar katru pretinieku gru
pā jāspēlē gan mājās, gan viesos. 
Uz Sudraba līgas finālčetrinieka 
spēlēm tiks apakšgrupas divas 
komandas, no kuŗām viena ar 
rīkotājas tiesībām būs Maķe do
nija. 

Latvijas volejbolisti prištinā 
pār liecinoši pārspēja kosovas iz 
lasi eiropas Sudraba līgas grupā – 
3:0 (25:21, 25:9, 25:20). Nopietnu 
pārbaudījumu mājinieki sagādā
ja pirmajā setā, kas ieilga gandrīz 
pusstundu, līdz Latvijas izlase 
pierādīja savu pārākumu. Otrajā 
setā pēc Latvijas volejbolistu pa 
matīga atrāviena pretiniekiem iz 
redžu nebija. Spraigāka spēko
šanās bija trešajā setā, tomēr 
mūsu volejbolistu pārākums iz 
paudās arī šoreiz.

Latvijas volejbola izlase ar drā
matisku uzvaru 6. jūnijā Jelga   
vā beidza eiropas Sudraba līgas 
priekšsacīkstes, a grupas pēdējā 
spēlē ar 3:2 (25:23, 25:20, 20:25, 
23:25, 15:13) pieveicot austrijas 
valstsvienību.

Latvijai šī bija sestā uzvara pēc 
kārtas un sestā uzvara jaunā gal
venā treneŗa avo kēla vadībā. 
Lat vija pirms šīs spēles jau bija 
nodrošinājusi iekļūšanu eiropas 
Sudraba līgas finālturnīrā, kas 
notiks Maķedonijas galvaspilsētā 
Skopjē. *

Izlozē noskaidrots, ka Latvijas 
volejbola izlases pretiniece eiro
pas Sudraba līgas pusfināla Final 
Four turnīrā būs Baltkrievijas 

valstsvienība. Latvijas izlase ei  ro
pas Sudraba līgas pusfinālā ie 
kļu va pēc perfekta snieguma 
apakšgrupu turnīrā, a grupā iz 
cīnot sešas uzvaras sešās spēlēs. 
Nevienai citai komandai apakš
grupu turnīrā tāds sasniegums 
šosezon nebija pa spēkam. 

VieGLAtLētiKA
Latvijas rekordiste šķēpmešanā 

Madara Palameika izcīnīja sesto 
vietu Dimanta līgas vieglatlētikā 
piektajā posmā Oslo. palameika 
pirmajā mēģinājumā šķēpu meta 
56,25 m tālumā, bet otrajā pie
gājienā sniegumu uzlaboja, rai
dot to 58,57 m tālumā. 

Savukārt trešajā mēģinājumā 
viņai padevās 59,26 m tāls raidī
jums. pēc trim mēģinājumiem 
viņa bija ceturtajā vietā un tika 
pie vēl trim iespējām mest. Ne 
viens no nākamajiem piegājie  
n iem Latvijas sportistei nebija 
veik smīgs. palameika ieguva trīs 
kopvērtējuma punktus. Uzvaru 
ar 67,47 m tālu metienu guva 
baltkrieviete tatjana kaladoviča, 
kuŗa laboja gan savu personīgo 
rekordu, gan Baltkrievijas rekor
du.

DAžOs VārDOs
• Īrijas latviete sanita Pušpure 

pasaules kausa izcīņas posmā 
Bel gradā vieniniekos izcīnīja 
sudraba medaļu. 

• Minchenes Bayern futbola 
komanda parakstījusi trīs gadu 
līgumu ar Latvijā dzimušo 18 
gadus veco pussargu Danielu 
Ontužānu. Viņš Bayern jauniešu 
sistēmā trenējas kopš 11 gadu 
vecuma un jau pārstāvējis Vācijas 
U16 jauniešu izlasi. 

• Latvijas futbola tiesnese Vio
la raudziņa iekļauta eiropas 
Futbola asociāciju savienības 
(UeFa) otrās katēgorijas sarakstā 
2018./2019. gada sezonas pirma
jai pusei, Latvijas Futbola fe 
derāciju  informējusi UeFa.

P. Karlsons


